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 Morellàs i les Illes (Maureillas-las-Illas, segons la
filologia parisenca, tan respectuosa amb tot allò
que no és francès) l’alcalde va decretar el toc de

queda. Aquest municipi del Vallespir limita al sud amb
Maçanet de Cabrenys, la Vajol, Agullana –precisament,
al trencaaigües del coll de la Manrella hi ha el monu-
ment a Lluís Companys– i la Jonquera. El burgmestre
André Bordaneill va dictar l’ordre perquè, després de
ser proclamat el confinament, del llit estant sentia que
el trànsit nocturn d’automòbils per la municipalité aug-
mentava cada dia. Els que es fotien de les limitacions
imposades pel virus, sumats als traficants de psicò-
trops, provocaven que travessessin les Illes un no dir de
vehicles. “Fava de Déu, dubteu pas que jo us atrapi!”,
devia exclamar el batlle, i un matí va recuperar la fronte-
ra des de la casa de la vila: va blindar la comuna i així,
com si res, va desunir l’Europa tan afanyosament unida.

Un francès resident a l’Almadrava i amb tractament
oncològic a Perpinyà ha hagut de córrer a l’ajuntament
de Roses per demanar –no li deixaven traspassar la rat-

lla– que li fessin un “paper”.
Recorden els salconduits de
postguerra? La mateixa fron-
tera que, ara per diferències
monetàries, provoca grans
cues de francesos en una vo-
rera (francesa) del Pertús per
comprar tabac a l’altra vorera

(espanyola) d’un carrer, ha!, europeu. I Sánchez què en
diu? La doctrina Sánchez proclama que el virus no co-
noce fronteres, però el mateix Sánchez (o és la Covid?)
respecta qui-sap-lo les d’Espanya amb França, Gibral-
tar, Portugal i Andorra. Es contradiu, Sánchez? Depèn.
El virus (o és Sánchez?) té les seves cosetes: es veu
que només desconocería les del País Basc o de Catalu-
nya.

Amb aquestes “definitivament” abolides fronteres
europees passa el mateix que amb les “consolidades”
autonomies espanyoles. Ara ha estat el virus qui ha
obscenament arremangat l’Estat per mostrar els calço-
tets d’un autonomisme de quita y pon; sí, les autono-
mies que, segons mentia l’espanyolisme genètic, tenien
més independència que els länder alemanys. Ha bastat
un 155 o una “guerra” contra la pandèmia per fer caure
la pell de xai a l’Estat que, sense cap límit ni cap entre-
banc legal, ha fet evident que les autonomies són de fi-
reta, de per riure, en realitat províncies –simples gesto-
ries, s’ha dit–, res a veure amb els länder ni amb els es-
tats dels EUA, algun dels quals amb la llei a la mà acaba
de parar els peus intervencionistes a l’energumen que
tenen de president.
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LA GALERIA

Les fronteres com
l’autonomia

Joan

Ferrerós

S’ha fet evident
que les
autonomies són
de fireta

La dessalinitzadora de la
Tordera, situada al terme
municipal de Blanes, tor-
narà a funcionar abans
que comenci l’estiu, se-
gons previsions de l’em-
presa pública ATL. El pas
del temporal Glòria va pro-
vocar el trencament de la
mota del riu Tordera, per
sota de la qual transcorren

la canonada d’impulsió i el
cablejat de comunicacions
de la dessalinitzadora, que
van ser parcialment arros-
segats pel riu. En conse-
qüència, el funcionament
de la planta es va haver
d’aturar i no podrà tornar a
funcionar fins que no s’ha-
gi reparat aquest tram de
canonada. Els treballs de
reparació tenen un pressu-
post de prop de vuit mi-
lions d’euros. ■

Redacció
BLANES

La dessalinitzadora
funcionarà al juny

La Generalitat preveu do-
tar de 2,4 milions d’euros,
entre aquest any i el 2022,
el projecte de la futura es-
tació d’autobusos de Pala-
mós. El govern té previst
repartir aquests diners en
tres anualitats, després

que l’Ajuntament ja va en-
gegar el mes de febrer pas-
sat el procés de reserva
dels terrenys per a la cons-
trucció d’aquest equipa-
ment públic tan reivindi-
cat. El pressupost 2020 de
la Generalitat, aprovat al
Parlament de Catalunya
ara fa pocs dies, preveu
una partida de 589.000

euros per a l’estació d’au-
tobusos de Palamós. El
gros de la dotació econò-
mica, 1.445.000 euros, es
consigna per al 2021, i el
finançament es completa-
ria un any després amb els
365.000 euros restants.
L’estació d’autobusos de
Palamós serà en un espai
ben connectat amb el car-
rer d’Enric Vincke i l’avin-
guda de Catalunya, però
també facilitarà l’enllaç
amb l’autovia C-31. Es
tracta d’un terreny de
2.600 m² en la prolongació
del carrer Vincke, que en-
cara té les obres atura-
des. ■

Més de dos milions
d’euros per a l’estació
de busos de Palamós

J.T.
PALAMÓS

El carrer Enric Vincke,  on

s’ha de construir la nova

estació ■ J.T.

El mes d’abril de 1990, en
plena eufòria olímpica,
l’arqueòleg Joan Abad va
detectar al terreny on s’es-
tava projectant el parc ur-
bà de la Draga uns indicis
que apuntaven a l’existèn-
cia de restes arqueològi-
ques. L’aleshores conser-
vador del Museu Arqueo-
lògic de Banyoles, Josep
Tarrús, va examinar el ter-
reny per impulsar-hi una
prospecció que determi-
nés el valor de la troballa.
Aquella primera interven-
ció, dirigida per Júlia
Chinchilla, va tenir lloc el

21 de maig de 1990, i el re-
sultat va superar totes les
expectatives: s’hi van des-
cobrir les estructures in-
tactes d’un assentament
que es va identificar com
l’únic jaciment neolític la-
custre conegut a la Penín-
sula Ibèrica i un dels més
antics de la Mediterrània.

D’aquella troballa n’ha
fet aquest mes trenta
anys, durant els quals el
Jaciment Neolític de la
Draga, actualment una
extensió del Museu Ar-
queològic de Banyoles, ha
estat declarat Bé Cultural
d’Interès Nacional per la
seva excepcionalitat. Co-
incidint amb l’aniversari,

el jaciment afronta com a
principals reptes la remo-
delació i adequació del
parc, per adaptar-lo a les
noves necessitats de pú-
blic i accessibilitat, i la in-
corporació d’un magat-
zem subaquàtic per a la
conservació dels mate-
rials orgànics procedents
de les excavacions.

De fet, per la seva espe-
cificitat, bona part del jaci-
ment estava submergit a
les aigües de l’estany o fins
i tot dins el nivell freàtic,
cosa que explica la com-
plexitat de les interven-
cions i la fragilitat dels ma-
terials localitzats, bona
part dels quals són orgà-

nics, com ara peces de fus-
ta, fibres vegetals, llavors
o petits fruits. Per contri-
buir a la seva valoració, el
30è aniversari també
s’aprofitarà per difondre
un cicle de petites píndo-
les informatives sobre el
jaciment. Són uns vídeos
de curta durada, gravats
des del confinament, en
els quals diferents arqueò-
legs i investigadors expli-
caran com era la vida al po-
blat, l’agricultura, els ri-
tuals, el clima o el paisat-
ge, així com el mètode se-
guit en les excavacions al
llarg d’aquestes tres dèca-
des (www.museusdeba-
nyoles.cat). ■

E.V.
BANYOLES

El parc neolític de la Draga
celebra el 30è aniversari
pensant en la remodelació
a El jaciment va ser descobert l’abril del 1990, durant la construcció de la
Banyoles Olímpica a El repte ara és la construcció d’un magatzem subaquàtic

Joves arqueòlegs, treballant en la primera intervenció que es va fer a la Draga, l’any 1990 ■ MUSEU ARQUEOLÒGIC DE BANYOLES



COVID-19 EL DESCONFINAMENT A LES RESIDÈNCIES

CLARA JULIÀ GIRONA

■Les residències d’avis han sigut
un dels focus més mortífers de la
pandèmia de la COVID-, per
això ahir els aplaudiments que se
sentien a la residència Els Cire-
rers, a Medinyà, eren doblement
dolços. Aplaudiments d’alegria i
d’alleugeriment per celebrar que
els  usuaris d’aquest geriàtric
han donat negatiu en les proves
PCR que es van fer gràcies als vo-
luntaris de l’ONG Open Arms. El
sentit aplaudiment va comptar
amb agents dels Mossos d’Esqua-
dra, vigilants municipals, Agents
Rurals, Adf, els Bombers de la Ge-
neralitat i l’alcalde de Vilademuls,
que es van desplaçar fins al gerià-
tric per congratular els residents
així com a tot el personal – tre-
balladors–,que no ha permès que
el virus travessés les portes del
centre privat.

Preguntat per les mesures que
s’han aplicat en aquests  dies de
confinament, Jonny Pradas, di-
rector i propietari de la residència,
apunta que «tota la feina l’ha fet
l’equip, però és cert que ens hi
vam posar molt d’hora»: «Nosal-
tres hem fet els tests als residents
dues vegades: vam comprar tests
ràpids pel nostre compte i després
vam fer els PCR». Segons Pradas,
van «blindar» la residència: «Hem
fet molta prevenció, desinfecció i
usem equips de protecció indivi-
dual des del  de març».

Un pla per a les residències
El director del centre critica la ges-
tió de la pandèmia feta per part
d’Afers Socials a les residències,
tot i que matisa que «s’ha notat
una millora des que formem part
de Salut. Per exemple, en cas que
algun treballador tingués símpto-
mes, les proves se’ls han fet amb
molta més rapidesa». Per aquest
motiu, Prades reclama que l’ad-
ministració faci un pla de descon-
finament per als geriàtrics, coin-
cidint amb l’inici de la desescala-
da: «Els familiars estan ansiosos
per veure els residents i jo soc par-
tidari d’obrir amb seny, això no
s’ha acabat. Cal fer un desconfi-
nament amb mesures». Prades
demana «celeritat» al Govern per-
què estableixi un protocol que de-
termini «com ha de ser» la deses-
calada en les residències i,
paral·lelament, demana que es
desbloquegi la gestió dels centres
privats: «Els que som privats, ara
mateix no podem tenir més in-
gressos, tot i que nosaltres tenim
llista d’espera». 

En aquest mateix sentit es va
manifestar el director de la resi-
dència d’avis Pi i Sunyer de Roses,
Josep Marès, on tampoc hi ha ha-
gut cap cas de COVID- entre els
 residents que tenen. «Des de
la setmana passada notem que els

familiars estan més inquiets...
Aquí hi havia gent que venia dià-
riament a veure'ls i ara amb això
del desconfinament doncs volen
venir. Però de moment estem
amb les mans lligades, no podem
fer res». Marès s’afegeix a les críti-
ques de la gestió per part d’Afers
Socials, especialment pel que fa a
les proves per als treballadors:
«Falten coses... Sobretot masca-
retes FFP, però com que tampoc
tenim cap cas entre el nostre per-
sonal, doncs mira... Ens apanyem.
Veiem que els treballadors s’han
hagut de buscar la vida una mica.
A la nostra residència als treballa-
dors no se’ls fa cap test per part de
Salut i quan hem tingut casos amb
simptomatologia ens hem hagut
d’espavilar», explica. 

«Penso que si hi poden haver
rebrots, potser caldria anar fent
tests cada dos o tres dies. Nosal-
tres no tenim aquesta capacitat
però sabem que el virus pot entrar

i ara més que s’està desconfinant.
Des de Salut ens havien d’arribar
tests ràpids per al personal però
mai van arribar», critica.

El programa Orfeu
Salut va anunciar ahir la posada
en marxa del «programa Orfeu»,
que consisteix en l’extracció de
mostres per fer testos de forma
massiva i que s’allargarà durant
cinc setmanes. Quan s’acabi
aquesta actuació massiva s’hau-
ran fet proves de coronavirus a to-
tes les residències de la Regió Sa-
nitària Girona –geriàtriques, de
discapacitats i de salut mental.
Les proves en les residències ge-
riàtriques s’estan fent amb el su-
port logístic d’Open Arms.

Els directors de dues residències d’avis 
de Girona, on no hi ha hagut cap cas positiu,
destaquen que l’administració ha de fer un pla
que contempli el col·lectiu d’aquests centres

A dalt, un voluntari d’Open

Arms fa un test a un avi.
DAVID APARICIO

A baix, els residents dels

Cirerers. PERE DURAN/NORDMEDIA

Els geriàtrics
demanen 
un pla per a 
la desescalada
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«Si hi poden
haver rebrots,
potser caldria
anar fent testos
cada dos o tres
dies [a les
residències]»

«Els familiars
estan ansiosos
per veure els
residents i jo soc
partidari d’obrir
amb seny, això 
no s’ha acabat»
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ROSES ACTUALITAT

Q
uan entre tiberi i ti-
beri de les festes na-
dalenques escoltà-
vem a les notícies

que un virus afectava la província
xinesa de Hubei, poc ens esperà-
vem que, pocs mesos després,
estaríem immersos nosaltres
mateixos en el debat sobre com
fer-li front.

Cal ser modestos i realistes, i
reconèixer que cap administra-
ció estava convenientment pre-
parada per fer front a un dalta-
baix sanitari així. Les decisions
que s’han anat prenent és im-
possible que no tinguin un cert
component d'«assaig/error».
S’ha parlat molt sobre de si el
confinament hauria hagut de co-
mençar abans, de si ha estat
prou intens, o de si s’ha catalogat

prou bé quins serveis són essen-
cials i quins no. Tots ens hem tor-
nat experts en gestió d’epidèmies
però, fent exercici d’honestedat,
cal reconèixer que és interessat
valorar-ho a toro passat. Ningú
tenia la informació per actuar
amb plena certesa, ni tampoc re-
cursos il·limitats a disposició. 

Ara bé, si hi ha un tema que sí
que ha tingut una clara càrrega
política i ideològica i que s’ha
pres amb plena consciència ha
estat la gestió del qui i el com es
prenen les decisions. Només co-
mençar l’epidèmia, fidel al seu
ADN centralista, l’Estat va mono-
politzar totes les decisions.

Menyspreant actius com el talent
i el coneixement d’aquelles ad-
ministracions que tenen  anys
d’experiència en la gestió sanità-
ria (com la Generalitat) o aque-
lles més pròximes a la ciutadania
i al territori (com els ajunta-
ments). Aplicant, a més, mesures
homogènies a territoris amb una
demografia, una economia, un
urbanisme i una afectació del vi-
rus radicalment diferent. Hem
vist nens, que viuen en masies
aïllades, confinats durant  dies
sense poder sortir i, al mateix
temps, carrers de ciutats amb
una densitat de població de més
de . hab./km aglomerant

els carrers el primer dia de pas-
sejos autoritzats. La centralitza-
ció ha estat un dels grans entre-
bancs per poder afrontar aquesta
crisi de manera efectiva i coordi-
nada. En aquest àmbit, l’Estat
s’ha equivocat gestionant el con-
finament. I no ho ha fet ni per
inexperiència ni per desconeixe-
ment, ho ha fet per convicció. La
pregunta és si amb el desconfi-
nament cometrà els mateixos
errors o intentarà rectificar. La
història ens aconsella ser pessi-
mistes. 

Però, com deia aquell, l’espe-
rança és l’últim que es perd. A
veure!

CONFINAMENT
JACOBÍ

OPINIÓ

Joan Plana
REGIDOR DE SEGURETAT

Entrevista Josep Marés

Cada dijous el director de la re-
sidència Pi i Sunyer de Roses, Jo-
sep Marés, compareix per fer un
comunicat de la situació sanitària
a causa de la Covid-. Ningú del
personal ni pacients pateixen, ara
per ara, el coronavirus. Pensen,
ja, en  com serà la tornada a una
nova normalitat.

Els treballadors i treballado-
res dels centres i residència de
gent gran també van al super-
mercat i interactuen amb la fa-
mília. No s’haurien de fer testos
a tothom i pràcticament diaris?

Això és el que s’hauria de fer. En
el primer moment sempre hem
reclamat un test ràpid, per poder
descartar. Al principi vam tenir
una noia que va presentar símp-
tomes compatibles amb la Covid-
. Van passar trenta-un dies fins
que no li van fer la prova. En el cas
d’aquesta noia, era una pulmonia
i va estar més de trenta dies con-
finada. Per això en moltes resi-
dències s’han quedat sota mí-
nims. Fa uns quinze dies que les
residències han passat al Depar-
tament de Salut, i s’ha notat el
canvi. En tot cas, si algú té símp-
tomes, com a molt al cap de dos
dies, el CAP els truquen per fer les
proves. Ara, però, estem contents
perquè hem pogut fer testos a tot-
hom. De fet, n’hem tornat a com-
prar per a aquells treballadors que
estiguin de vacances.

Hi ha hagut un abandona-

ment de les residències?
Entre la manca de test i la manca
d’EPIs... han de tenir clar que som
un centre residencial, no de salut.
Hi ha residències que no tenen la
capacitat de compra d’aquest ma-
terial. Per sort, moltes onegés i
particulars han fet donacions i
s’han pogut comprar testos i EPIs.
Sembla que ara, des de la Gene-
ralitat, ens enviaran els EPIs set-
manalment...

I amb això ja podran estar
tranquils?

En general, no. L’altre problema
que tenim, les residències de gent
gran, és sectoritzar els pacients.
Gràcies a l’edifici que tenim, dis-
posem d’espais i recursos per a
fer-ho. Abans teníem pràctica-
ment els vuitanta avis a la planta
baixa, sala d’estar i menjador, i ara
els hem passat a les habitacions i
hem reduït els avis que estan en
espais comuns. A més, tenim un
sector on podem ubicar els aïllats
preventivament. No voldria pen-
sar com poden confinar i sectorit-
zar les residències de Barcelona
que són pisos.

Com preveieu la tornada a la
normalitat?

No sabem com serà, però ente-
nem que avis i familiars es neces-
siten veure. Nosaltres tenim un
jardí molt ampli i espais interiors
que es poden habilitar amb un ac-
cés exterior evitant l’entrada. Po-
dem organitzar-nos per tenir unes
hores de visita, mantenint les dis-
tàncies. Veurem quines directrius
marquen.

Més enllà dels espais, la gent
gran se n’anaven a casa el cap de
setmana a casa els familiars. Es
podrà fer?

És molt dur dir-ho, però crec
que fins que no hi hagi una vacu-
na, no existirà aquesta normali-
tat. Ara tenen la possibilitat
d’anar a casa dels familiars, però
tenen complicat poder tornar a la
residència. Han de tenir en
compte que, si marxen a casa,
han d’estar catorze dies en qua-
rantena, i si aquesta persona es
posa malalta, no pot tornar, i
quan sigui possible tornar, haurà
d’estar aïllada catorze dies.

P

R

P

P

R

P

R

P

R

«No sabem com serà
la tornada, però les famílies 
i els avis es necessiten veure»

Director de la residència Pi i Sunyer. D’ençà que van tenir un possible positiu entre
el personal, Josep ha explicat com ha estat l’evolució sanitària a la residència i també ha
reconegut que la tornada a la normalitat no serà fàcil.

Ha dit que els amplis espais podrien facilitar les visites dels familiars

ROSES

Sònia Duñach

La crisi de la Covid- i les con-
seqüències del confinament han
dificultat i fins i tot paralitzat l’ac-
tivitat econòmica de molts esta-
bliments. Tot i això, el comerç de
proximitat segueix actiu i s’ha
anat adaptant a la situació. La
proposta en aquells que van ha-
ver d’abaixar persianes ha sigut,
majoritàriament, oferir els seus
productes i serveis a domicili,
una iniciativa a la qual opten
cada cop més establiments. En
aquest sentit,  l’àrea de Promoció
Econòmica de Roses ha elaborat
una guia dels establiments oberts
o que ofereixen lliurament a do-
micili durant l’estat d’alarma per
la Covid-, amb adreces, telè-
fons i serveis que ofereixen ca-
dascun d’ell.

L’Ajuntament de Roses ha po-
sat en marxa aquesta nova guia

digital, amb l’objectiu de donar a
conèixer a la ciutadania quins són
els establiments del municipi on
es pot comprar durant el període
de confinament, ja sigui presen-
cialment com amb servei a domi-
cili, i que aquests puguin organit-
zar i gestionar millor les seves
compres. La guia, que també
compta amb un mapa de situació
d’establiment, es pot consultar en
el portal oficial de l’Ajuntament.

En aquests moments,  la fase de
desescalada anunciada pel go-
vern de l’Estat ja s’ha tingut en
compte  l’obertura de  l’activitat de
restaurants i bars amb la possibi-
litat de recollida a l’establiment i,
en les següents fases, l’obertura
de terrasses amb limitació d’ocu-
pació. Per això, el llistat s’anirà
ampliant i actualitzant a mesura
que es disposi de més dades dels
establiments rosincs.

REDACCIÓ ROSES

Els comerços oberts 
i els serveis a domicili, 
es presenten en una guia

L’Ajuntament de Roses
ofereix el web municipal
com a plataforma 
per consultar el llistat

AGENCIES

Josep Marés.

El document digital inclou
informació com adreces,
telèfons de contacte 
i productes que s’ofereixen

Nosaltres tenim
un jardí molt

ampli i espais interiors
que es poden habilitar
amb un accés exterior»

GERARD BLANCHÉ

Roses en dies de confinament.
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Campanya renda 2019
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www.rm-assessors.cat

CAMPANYA RENDA I PATRIMONI 2019

Els empresaris de Roses, agru-
pats en l’Associació d’Empresaris
Roses-Cap de Creus, estan treba-
llant des de fa setmanes, en col·la-
boració amb l’Ajuntament, per
anar concretant les actuacions
que es duran a terme per anar re-
cuperant el pols econòmic del
municipi, un cop s’aixequi l’estat
d’alarma decretat pel Govern es-
panyol arran de la pandèmia de la
Covid-.  En aquest sentit, l’enti-
tat empresarial que presideix l’ho-
teler Miquel Gotanegra ha anun-
ciat l’acord de col·laboració amb
l’Àrea de Promoció Econòmica de
l’Ajuntament per a establir un ca-
lendari d’actuacions  que s’inicia-
rà a partir del juny i s’allargarà fins
a finals d’any. 

S’han fixat una quinzena d’ac-
tuacions, entre les quals hi ha di-
verses campanyes de promoció
del municipi sobretot, a potenciar
el turisme en general, el sector de
l’allotjament, la gastronomia i el
comerç. Pel que fa al comerç, en-
tre altres,  s’ha decidit reorientar
els cursos de formació tenint en
compte les necessitats del nou es-
cenari postcoronavirus. A més
s’està treballant,  en col·laboració
amb l’Ajuntament, en una cam-
panya de sensibilització  del co-
merç de proximitat.  I en l’àmbit de
la gastronomia, s’ha acordat ajor-
nar fins a la tardor la Ruta de les
Tapes que s’acostumava a fer a fi-

nals de març, entre altres accions.
També s’ha acordat des de l’Asso-
ciació buscar el millor preu per la
compra de material de protecció
per complir amb la nova norma-
tiva sanitària. 

Aprofitar el procés iniciat
El calendari d’actuacions és el re-
sultat de les diverses reunions te-
lemàtiques que s’han dut a terme
en les últimes setmanes en el marc
de les diferents Taules de Treball
que es van crear a finals de l’any
passat, quan es va posar en marxa
la nova organització d’empresaris
de Roses i que han resultat ser una
eina molt eficaç.  S’han fet,  de for-

ma telemàtica, una quinzena de
reunions internes per tractar les
diferents problemàtiques de cada
sector, les accions que es poden
impulsar i la recerca de solucions
als problemes empresarials; i
també s’han portat a terme diver-
ses trobades amb responsables de
l’Ajuntament, com ara l’alcaldes-
sa, Montse Mindan,  i el regidor de
Promoció Econòmica, Fèlix Llo-
rens, a qui han traslladat les seves
reclamacions sobre peticions
d’ajornament i/o condonacions
de taxes i impostos, entre altres.

«La realitat que patim és molt
crua i per això, des del primer mo-
ment, vam posar-nos a treballar

per afrontar-la. Per sort, feia me-
sos que havíem iniciat un procés
de repensar el futur turístic de Ro-
ses i d’aquí va sorgir l’agrupació
empresarial que ens uneix i que
ara ens permet treballar en grup»,
asse nyala Gotanegra.

Per altra banda, l’Associació ha
activat a través del seu web una
mena de FAQs per donar resposta
als dubtes dels empresaris.
Aquesta iniciativa s’ha pogut dur
a terme gràcies a la col·laboració
de professionals de gestories i as-
sessories del municipi. També
han elaborat tres vídeos  per gene-
rar seguretat i confiança als visi-
tants.

REDACCIÓ ROSES

Roses elabora un calendari compartit
d’impuls econòmic fins a finals d’any 
�És impulsat per l’Associació d’Empresaris amb la complicitat de l’Àrea de Promoció Econòmica

EMPORDÀ

Els empresaris impulsors de l’Associació Roses-Cap de Creus.

200 EMPRESES

Una agrupació que genera
uns 4.000 llocs de treball
� L’Associació d’Empresaris
Roses-Cap de Creus es va
constituir el mes de desembre
passat. Representa unes 200
empreses que en temporada
alta generen més de 4.000
llocs de feina.

LA XIFRA

L’octubre del  es va produir
un episodi d’aiguats que va ocasio-
nar nombrosos danys en les in-
fraestructures de les comunitats
de regants, entre les quals les de
l’Alt Empordà. Un fet que es va
agreujar amb el pas de la borrasca
Gloria, el gener passat. El desbor-
dament de rius, especialment el
Fluvià i trams de la Muga, es van
afegir a la invasió d’aigua salada en
ter renys costaners. És per això que
el DARP ha establert una línia
d’ajuts de , MEUR adreçats a les
comunitats de regants per a la re-
paració i restauració de les infraes-
tructures hidràuliques de regadiu,
tant de les xarxes de distribució
com de les xarxes de drenatge, per
a garantir la seva continuïtat.

REDACCIÓ FIGUERES

Convocats ajuts
per als regants
afectats pel
temporal «Gloria»

Breus

El primer mes de confinament
per fer front a la Covid- ha pro-
vocat unes pèrdues econòmiques
al sector pesquer català de ,
MEUR. La recaptació a les llotges
pesqueres ha estat un  inferior
a la mitjana dels  anys anteriors.
La pèrdua mitjana per embarcació
pesquera puja a . euros. 

REDACCIÓ ROSES

PESCA

Baixa un 64% l’íngrés
a les llotges pesqueres

L’agrupació política El País de
Demà va celebrar, dijous, un debat
virtual amb els empresaris Pere
Padrosa, Joan Vila i l’advocada Te-
resa Yglésias. Els tres ponents van
coincidir que per sortir de l’impac-
te  de la crisi sanitària derivada del
coronavirus s’han de reindustria-
litzar les comarques gironines i in-
crementar la innovació dels sec-
tors productius.

REDACCIÓ FIGUERES

PROMOCIÓ

El País de Demà vol
més reindustrialització



ACTUALITAT

El coronavirus ha canviat radical-
ment la nostra realitat i inclús anar
al metge s’ha convertit en un tràmit
que comporta neguit. La Mireia Gi-
bert viu a Roses, té  anys, està de
 setmanes i espera un nen que es
dirà Alguer. Té previst allargar tant
com pugui el treball de part a casa:
«Les circumstàncies actuals no re-
comanen estar massa temps a l’hos-
pital perquè és un punt de contagi i
és més  personal estar a casa que no
en la sala d’espera d’un hospital on
les llevadores han d’anar molt pro-
tegides. El factor humà és més difícil
ara de trobar». 

Durant aquestes setmanes de
confinament, la Mireia s’ha arribat a
plantejar el part a casa: «No sabia
que el final de l’embaràs seria així,
ara ja és tard perquè es requereix una
preparació els mesos anteriors, ho
he trobat precipitat». Un munt de
sensacions l’estan acompanyant en
la recta final de l’embaràs: «En el
meu cas, comença el confinament i
veus que d’aquí a dos mesos has de
tenir la criatura i que estàs confina-
da: em vaig veure molt sola». Per
aquest motiu, la Mireia ha triat el su-
port d’una doula en aquests mo-
ments complicats de l’embaràs: «És
molt positiu i s’agraeix perquè no hi
ha classes prepart, fem menys visites
a la llevadora, m’havia sentit perdu-
da i d’aquesta manera ella m’ha  aju-
dat  a empoderar-me, m’ha  donat
lectures,  hem fet xerrades de tot el
procés de part, sobre l’alletament, i
hem parlat de la figura del meu com-
pany en el moment del part» diu.

Por al contagi
La incertesa del moment, de no sa-
ber què passarà en arribar a l’hospi-
tal «no transmet la mateixa tran-
quil·litat que podies tenir abans, per
exemple quan va néixer la meva pri-
mera filla, l’Elna. Ara tens la por al
contagi. Quan entres et fan la prova
de la Covid, però quan surts, no». 

Les preocupacions han vingut
també acompanyades d’un nivell de
consciència més important davant
l’embaràs. Per a la Mireia, el fet de no
poder fer vida social l’ha ajudat a po-
tenciar la comunicació amb el fill
que espera. Aquestes últimes set-
manes està de baixa de l’institut on
treballa: «Cada dia intento fer rela-
xació, exercicis d’estiraments i mo-
bilitat que puguin ajudar al moment
del part». Limitarà les visites al mà-
xim durant el postpart: «Saps que
l’objectiu és protegir el nen, així que
no pateixo especialment. Intento
positivitzar aspectes com tenir més
intimitat amb el nadó i no mirar les
notícies: si no m’hauria angoixat
més. Cal protegir la part emocional».
Valora molt el fet d’haver sortit una
mica a passejar el gos: «És important
la mobilitat del cos de cara al mo-
ment del part».

Conscients dels drets de la dona
Per a la Mireia, «haver estat més a
casa també m’ha fet més conscient
de quins són els meus drets en el
moment del part». La Mari Expósito
és la seva doula i deixa clar que
«aquesta crisi sanitària no pot ser
una excusa per vulnerar de manera
injustificada els drets de milers de
dones en un dels moments més im-
portants de la seva vida. Cal garantir
l’acompanyament en tot el procés de
part.  La mare no es pot separar del
nadó després del part, hi ha d’haver
contacte pell amb pell i s’ha de poder
garantir la lactància materna des de
l’inici: protegeix d’infeccions respi-
ratòries entre d’altres», asse nyala. 

La majoria de dones embarassa-
des durant  la pandèmia tenen  por
de la malaltia i per poder contagiar
la seva criatura. Llevadores i doules
s’han convertit en figures essencials
en mig d’aquesta crisi sanitària. Du-
rant l’embaràs, aquesta relació amb
les gestants s’ha convertit clau per fa-
cilitar una relació de confiança i de
compartir pors, angoixes, dubtes,
també per oferir  acompanyament
emocional,  tant a la mare com a la
seva parella. 

Aquestes pors són les que ha com-

partit la Núria Varó, també de Roses.
Fa un parell de setmanes va néixer
en Lau a la clínica Bofill de Girona, i
estant a casa encara sent l’angoixa
d’haver trepitjat la clínica. En el cas
de la Christelle Baena, de Llers, la
tranquil·litat s’ha anat imposant du-
rant el confinament i fins al naixe-
ment de la Nora, «gràcies a la infor-
mació que la llevadora i el ginecòleg
m’han anat donant».

Segons diu la Rusó Sala, de 
anys, ella feia  uns deu anys, que es-
tava  en contacte amb el part natural
a casa, també a través de la música.
És cantautora i  precisament un dels
seus discos,  una col·laboració amb
la Tànit Navarro, Nueve Lunas, se’l
posen dones de tot Llatinoamèrica
per parir a casa, explica: «Tenia clar
que jo volia donar a llum a casa
meva». El seu treball de part va co-
mençar per Sant Jordi, va durar vuit
hores i l’endemà va néixer, la Lia. 

Les llevadores reben aquestes set-
manes de confinament moltes   tru-

cades  de dones que estan embaras-
sades i que en el darrer trimestre  te-
nen por d’anar a l’hospital,  «però
prendre la decisió de parir a casa, des
de la por, no com una decisió preme-
ditada,  és un cas clar que pot acabar
a l’hospital» considera la Rusó.

«Les classes de prepart es van sus-
pendre i vaig poder-ne fer només
una, després es van reactivar per vi-
deoconferències. Jo no  vaig pensar
tenir el nen a casa, no soc tan valenta,
però  vaig arribar a la clínica  dilatada
de deu centímetres i en una hora el
vaig tenir» explica la Núria.

A l’hospital o a casa, el dolor i l’an-
goixa s’esvaeixen quan tens la cria-
tura als braços: «Després de viure en
llibertat l’experiència del part, la re-
comanaria completament, el record
del dolor ja ha desaparegut. La clau
és tenir un bon acompanyament, no
estressar-se, gaudir d’un ambient de
recolliment, íntim. A casa tu decidei-
xes com vols estar, en quina posició».
Li hauria agradat gaudir de l’última
etapa de l’embaràs en societat: «He
tingut sort de viure a Pau, a l’última
casa del poble i poder sortir a passe-
jar la panxa cada dia, em sentia físi-
cament molt bé». Ara seguir confi-
nada  amb una criatura disponible el
cent per cent per entregar-se a ella,
ho valora positivament, en canvi,
«negar-te la llibertat té conseqüèn-
cies molt negatives en el sistema psí-
quic emocional i autoimmune. Jo
vaig decidir estar centrada en el cos
sense estar  gaire pendent del que es-
tava passant fora, això m’ha alliberat
de moltes angoixes» diu la Rusó.

Actualment, el part a casa no està
cobert per la Seguretat Social, a dife-
rència d’altres països, una reivindi-
cació de l’Associació de Llevadores
del Part a Casa. «Les dones que pa-
rim a casa omplim un formulari que

l’ALPAC ens facilita per reclamar  a la
Seguretat Social el reemborsament
de les despeses, una manera de dei-
xar constància i com a mesura de
pressió, si no sembla que aquesta si-
gui una realitat que no existeix».

L’Hospital de Figueres ha atès 
naixements durant el confinament i
s’han derivat tres casos cap al Trueta
de Girona perquè el protocol de la
Generalitat diu que tot treball de part
en una gestant que és Covid positiva
s’ha de derivar al seu  Hospital de re-
ferència.  La llevadora Maite Carrillo,
de l’Hospital de Figures, explica que
«les dones no volen o no poden ac-
cedir al sistema sanitari i això fa que
tinguin dubtes i pors». Les consultes
que no són imprescindibles s’han
anul·lat i només es mantenen les ne-
cessàries de forma presencial:
«Aquestes setmanes han crescut   les
consultes per telèfon i hi ha molt des-
concert i molta por». S’ha minimit-
zat  «aquest contacte humà que tots
necessitem» conclou. 

Creix l’interès 
pel part a casa
davant del neguit  
de la pandèmia
Redueixen els controls mèdics i les consultes a
la llevadora són per telèfon L’Hospital de Figueres
ja ha atès 107 naixements durant el confinament

GENERACIÓ COVID-19 La situació de crisi sanitària
condiciona l’arribada al món dels nadons a l’Alt Empordà
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ANDREA BOLCATO

La Mireia en la recta final de l’embaràs, acompanyada de la seva filla Elna, el seu marit, Xavier Ardite, i el gos.

Hi ha visites
virtuals i consultes

per telèfon, però falta el
contacte humà, el caliu
que tots necessitem»

La dona no pot
anar a classes

prepart, no veu la
llevadora i tot això
genera pors i dubtes»

MAITE CARREÑO
LLEVADORA

La dona, durant la
pandèmia, sent por

per la malaltia i per
poder contagiar la seva
criatura»

La crisi no pot ser
una excusa per

vulnerar els drets de
milers de dones en un
moment tan important»

MARI EXPÓSITO
DOULA



Seguiu  l’actualitat a través de la nostra web
Informació actualitzada diàriament 24/7

www.empordà.info 

COMUNICACIÓ

EMPORDÀ

Entrevista María Martínez

«Limitem el contacte
físic, però no falta la
comunicació directa»

Cap de llevadores de l’Hospital de Figueres
L’objectiu continua sent vetllar pel benestar, la intimitat 
i la comoditat de la dona, extremant la seguretat.

L’atenció via web i a través del telèfon
garanteix l’acompanyament de les llevadores

Una quinzena de llevadores for-
men l’equip que acompanyen la
dona en l’embaràs i el part a l’Alt
Empordà.

Com s’extremen les mesures
de seguretat amb les embaras-
sades.

Les dones que venen de part
entren a la sala de dilatació i no
deixen aquest espai  fins que la
unitat familiar puja a la planta.  A
les dones, se’ls fa la prova de la Co-
vid- . Si no tenim un resultat ne-
gatiu, es considera com a sospitós
i nosaltres el tractem com a pos-
sible positiu. Per tant les nostres
mides  de seguretat, les EPIS que
fem servir tots els que entrem a
aquesta  habitació són una  bata
de plàstic, guants,  mascareta
FFP i pantalla de protecció. 

Es vetlla pels seus drets?
Sí, l’acompanyant està sempre

amb elles, però  no pot entrar i sor-
tir de l’habitació. Els proporcio-
nem els àpats i vetllem per la seva
comoditat, intimitat i benestar.

Es recomana la lactància?
Tot és tan incipient que no hi ha

cap demostració científica, però
s’ha considerat que són majors els
beneficis que una lactància ma-
terna pot oferir a aquest nadó que
fer una lactància artificial. Per tant
les mares que vulguin lactar, i fins
i tot si es tracta d’un positiu, han
d’extremar les mesures, donar la
lactància amb la mascareta, amb

rentats de mans freqüents, etc., i
poden donar el pit als seus fills.

La dona troba a faltar el con-
tacte físic amb la llevadora?

Les mesures de seguretat no
ens les podem saltar, però no falta
la comunicació directa. Hem ha-
bilitat dos mitjans: un via web on
van arribant preguntes que jo
contesto a l’instant i   un telèfon on
poden trucar quan tenen dubtes.
Les consultes imprescindibles es
fan presencialment. Donem altes
precoces a les  hores  i entre 
i  hores després, la llevadora va
a   casa fer els controls.

Una figura clau més que mai.
Ha quedat latent que la nostra

dedicació al seu benestar i a les se-
ves cures l’hem mantingut utilit-
zant tots els mitjans que avui les
xarxes ens poden oferir.

S. FUENTES FIGUERES
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«Amb la criatura als braços, ja
no et recordes de pandèmies»

Núria Varó

 36 ANYS, ROSES, MARE D’EN LAU

«He passat l’embaràs plenament
confinada, anar a la clínica, que és el
focus principal, em creava neguit i
aquest neguit encara el tinc, perquè
encara penses que pot sortir alguna
cosa» explica la Núria Varó de Roses.
Va tenir el seu  fill, en Lau, a la clínica
Bofill de Girona on van estar com-
pletament confinats dins l’habitació.
«Es prenien totes les mesures: vaig
donar a llum amb mascareta posa-
da, va ser curiosa, la situació».

La Núria va arribar a la clínica  di-
latada de deu centímetres, «al mà-

xim. Va venir un noi vestit amb l’EPI
per fer-me la prova del coronavirus
abans de venir el llevador i em van
portar a la sala de parts». Per a la Nú-
ria, aquest era el seu primer part: «Va
ser tot normal, excepte el tema de les
mascaretes, i la ginecòloga portava
la pantalla protectora, resultava una
mica feixuc».

El moment de tenir la criatura als
braços, «va ser espectacular, ja no et
recordes de pandèmies, és com un
alliberament, em vaig poder treure
la mascareta quan vam arribar a
l’habitació». Després van arribar a

casa, i «és una mica trist, els avis van
veure el nen a través de la finestra
pujada del cotxe un momentet i de
seguida vam anar a casa, ningú el co-
neix excepte per videoconferències,
tenen moltes ganes de conèixer-lo».

S. FUENTES ROSES

EMPORDA

La Núria Varó amb el seu fill Lau.

«Tot el meu cos i el meu ésser
volia el part a casa, sense pors»

Rusó Sala 

 37 ANYS, PAU,  MARE DE LA LIA

Abans del confinament, la Rusó
Sala ja havia contactat amb una  lle-
vadora que li seguiria l’embaràs i
atendria el part a casa, a Pau. «Aquí
no està gaire acceptat encara el part
a casa, la gent té por,  hi ha molta de-
pendència a les institucions hospi-
talàries, sempre t’has de justificar
molt, però en el meu cas m’ha estat
molt fàcil, tothom em deia: I tant mi-
llor a casa que no a l’hospital!». 

Abans, però, hi ha d’haver una
consciència, una preparació, diu la
Rusó: «Si no  la por es pot manifestar

mentre estàs parint  amb els recur-
sos naturals, travessant aquest mo-
ment de  la manera més natural i sal-
vatge a la vegada i dolorosa, com si-
gui que vingui». Hi ha molta gent
que té por al dolor i a no ser capaç:
«Tot el meu cos i el meu ésser ho vo-
lia. No he tingut cap mena de dubte
ni de por, no et passa pel cap anar a
l’hospital a menys que la llevadora
et digui que ho has de fer». 

Després de vuit hores de treball
de part, l’endemà de Sant Jordi va
néixer la Lia, al costat de la llar de
foc,  damunt de la catifa. «No em van

fer episiotomia i a la mitja hora ja ca-
minava per casa. L’experiència ha
estat una passada», reconeix. «Va ser
tot un procés molt intuïtiu,  és un re-
gal ser conscient del que passa dins
teu».

S.FUENTES  PAU

EMPORDÀ

Rusó Sala amb la seva filla Lia.

«Voldríem que la nostra família 
ja conegués la nena de prop»

Christelle Baena

 34 ANYS, LLERS, MARE DE LA NORA

Quan va saltar l’estat d’alarma a
causa de la Covid-, la Christelle
estava a la setmana  d’embaràs.
«Ja no em vaig exposar més, vaig co-
mençar a fer teletreball i l’embaràs i
el part van anar molt bé». Va fer un
taller online amb les llevadores per
explicar «tot el relacionat amb el co-
ronavirus i el part, la lactància ma-
terna i ens van aportar molta calma
i seguretat per continuar pensant
que tot sortiria bé i a fer la lactància
materna sense problema».

A mesura que s’anava acostant el

dia del part, va poder saber a través
del ginecòleg i la llevadora «com ha-
vien viscut altres parts que havien
tingut i com estaven els nadons,
molta informació que em va servir
per afrontar el part amb  molta tran-
quil·litat». Tenia cura amb la higiene
i seguia totes les mesures de segure-
tat. A la Clínica Girona, li van fer la
prova «i vaig donar negatiu». Mas-
caretes per a tothom en el moment
del part, i un cop a l’habitació «mol-
tes voltes, perquè ja no pots sortir
d’allà». A les   hores va tenir l’alta
precoç i va marxar a casa. Reconeix

com quelcom positiu «estar en un
entorn familiar i no estar pendent
de les visites que hauries de rebre,
però agrairies també tenir l’ajuda
dels teus familiars i que coneguessin
la nena de prop i no via telemàtica».

S.FUENTES LLERS

EMPORDÀ

La Christelle amb la Nora.

EMPORDÀ

La cap del servei Maria Martínez.

Només us podem 
donar les GRÀCIES

Heu passat per l’experiència més dura: perdre un ésser 

900 231 132 - www.memora.cat

 GRÀCIES.



El diari digital emporda.info ha
superat amb escreix el llistó del
milió de pàgines vistes coincidint
amb la necessitat dels ciutadans
d’informació veraç i contrastada
durant l’actual pandèmia de la
Covid-. L’edició digital del SET-
MANARI DE L’ALT EMPORDÀ ha batut
rècords d’audiència, en haver re-
gistrat una mitjana superior a les
. visites diàries des de l’inici
de l’emergència sanitària, amb el
pic d’entrada més alt, de .
usuaris, el mateix dia en què el
Govern espanyol va anunciar el
decret d’estat d’alarma, el
 de març. Aquesta mà-
xima històrica multiplica
per set les visites compta-
bilitzades en la mateixa
data del . La xifra de
. usuaris accedint a
emporda.info és significati-
va si es té en compte que la
comarca de l’Alt Empordà té
una població de . perso-
nes.

El consum de pàgines vistes

des del decret de l’estat d’alarma
fins al  d’abril s’ha triplicat, pas-
sant de més de . a superar
... Una de cada tres per-
sones que han visitat la nostra
web durant aquest període ho
han fet per primera vegada.

L’impacte del coronavirus,
causant una de les crisis més pro-
fundes de les últimes dècades, ha
disparat el consum de notícies a
la nostra edició digital, sobretot
les actualitzacions continuades
de contagis, altes hospitalàries i
defuncions per Covid-, en l’en-
torn més proper, la nostra comar-
ca. Per interessos dels usuaris,
s’ha posat en valor tot aquell con-
tingut informatiu que fa referèn-
cia a experiències personals i a

l’actuació de la po-
blació  altempor-
danesa en el nou
context social. 

El temps de lec-
tura dels usuaris

a la nostra web s'ha incrementat
en més d’un  durant aquest
període, superant els quatre mi-
nuts de mitjana. 

Interessos més enllà de la Covid
Més enllà de la Covid-, els
usuaris d’emporda.info han bus-
cat en aquest període propostes
culturals en línia, oci digital, tele-
visió, qüestions relacionades
amb la salut, receptes de cuina i

tot el que fa referència a les co-

ses que passen a l’Alt Empordà.
Es constata, en canvi,  que ha
minvat l’interès per l’actualitat
política i esportiva. 

Les dades del darrer més i mig
ratifiquen una majoria de públic
femení en l’audiència d’empor-
da.info, tot i que s’ha incrementat
el nombre d’homes. I pel que fa a
les franges d’edat, el gruix més
important d’usuaris se situa entre
els   i els  anys. És rellevant la
dada que col·loca la població
més jove en un  dels nostres
usuaris.

Presència a les xarxes socials 
L’aposta digital de l’EMPORDÀ, que
és a la xarxa des del  de desem-
bre de , s’ha traduït en un in-
crement exponencial en l’activi-
tat als comptes que la nostra cap-
çalera té a les xarxes socials: Fa-
cebook, Twitter i Instagram. Les
xarxes socials ens han convertit
en un referent de la difusió de la
informació de la nostra comarca
i de la seva gent, permetent-nos
fer un seguiment puntual de tota
l’actualitat gene-

rada a la nostra edició digital,
amb una interacció personal i di-
recta amb els usuaris. En l’àmbit
de les xarxes socials, també ha
augmentat l'interès pel nostre
servei de newsletter diari i pel
llançament d’informacions que
realitzem al  canal de Telegram.
En totes aquestes plataformes,
hem crescut en el nombre de se-
guidors. 

EMPORDÀ ocupa el top  dels
mitjans de comunicació més
consultats de tot Catalunya el
mes de març, segons l’observato-
ri OJD Interactiva, la divisió en-
carregada de l’homologació de
les eines  censals de mesura de
tràfic web.

Davant d’una situació tan greu
com la pandèmia de coronavirus,
emporda.info manté l’aposta pel
compromís i la responsabilitat
amb la informació de proximitat
i de qualitat, apropant al lector
una actualització informativa
constant, igual que ho fa amb
l’edició impresa, que segueix arri-
bant als subscriptors, als quioscs

i a altres punts
de venda tots
els dimarts.

«Emporda.info» bat rècords d’audiència
L’edició digital supera el milió de pàgines vistes coincidint amb la necessitat d’informació contrastada durant la pandèmia
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La portada
d’emporda.info

amb l’anunci 
de les fases 

de la desescalada.

FIGUERES

Mairena Rivas
El coronavirus ha disparat el
consum de notícies, sobretot
d’actualitzacions de contagis,
altes hospitalàries i morts

Els usuaris han posat en valor
aquells continguts que fan
referència a experiències
personals i de proximimitat

El temps de permanència a la
nostra web ha crescut en més
d’un 37%, amb quatre minuts
de mitjana en una notícia

GERARD BLANCHÉ CONCURS DE DIBUIX

 Castelló d’Empúries. La Basílica

de Santa Maria ha promogut un con-

curs per a infants i joves, entre 6 i 17

anys, que els anima a deixar anar la

creativitat i la imaginació per dibui-

xar la Portalada dels Apòstols.

Aquest 5 de maig és el darrer dia per

presentar els treballs. Els dibuixos es

poden fer a partir de fotografies. El

veredicte del jurat es farà públic a la

pàgina de Facebook de la Basílica el

dia 22 de maig. Hi ha quatre 

categories en funció de les edats.

FIRA BRUIXA DE LLERS FIRA BRUIXA

 Llers. La Fira Bruixa de Llers, pro-

gramada per al cap de setmana del 9

i 10 de maig, s’ha vist obligada a 

quedar anul·lada en el format previst,

però els seus organitzadors han bus-

cat la forma d’adaptar-la a l’estat

d’alarma. Proposen omplir les xarxes

socials amb dibuixos, fotografies, 

vídeos i llegendes, amb l’etiqueta 

#FiraBruixaConfinada, i a guarnir els

balcons i les finestres del poble amb

escombres i bruixes. Des del dijous 

7 fins al diumenge 10 de maig.

BIBLIOTECA DE ROSES

 Renovació de la web. La Biblio-

teca Jaume Vicens Vives de Roses

ha renovat la seva web, proporcio-

nada pel servei de biblioteques de

la Diputació de Girona. L’usuari

entra ara a una primera pantalla 

on es destaquen les seccions més

consultades, entre les quals hi ha: 

Busques un llibre?, amb accés al 

catàleg de la biblioteca; Per mirar,

llegir, escoltar, que ofereix guies de

lectura amb recomanacions per 

temàtiques, o la guia de novetats. 

PROPOSTES
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El programa d'un concert de l'Orfeó
Rosinc de 1973, Document del Mes
de l'Arxiu de Roses
L'Orfeó Rosinc, dirigit pel mestre Moisès Garriga (Garriguella, 1925- Roses, 2013), era
una secció de la SUF fundada el 1972

EMPORDA.INFO  04.05.2020 | 12:16

Aquest mes l'Arxiu Municipal de Roses presenta

un dels programes conservats dels concerts

organitzats per l'Orfeó Rosinc, concretament el

corresponent a l'audició que  l'Orquestra de

Cambra Amics dels Clàssics va celebrar el 22 de

setembre de 1973, a l'església parroquial de

Roses.

L'Orfeó Rosinc, dirigit pel mestre Moisès Garriga

(Garriguella, 1925- Roses, 2013), era una secció de

la SUF fundada el 1972, any en què es van

incorporar les veus femenines a la preexistent

Agrupació Coral de la mateixa societat recreativa.

El grup dirigit pel mestre Garriga va deixar una

empremta inesborrable en la seva tasca per

divulgar la música entre els rosincs, sobretot

durant el franquisme, amb una prolífica tasca arreu

de Catalunya i a l'estranger que va fer que es

convertís en un dels principals ambaixadors de la

cultura rosinca.

L'any 1996 l'Ajuntament de Roses va guardonar

Moisès Garriga amb la més alta distinció del

municipi, la Dracma de Plata de Roses. El

desembre de 2003, Garriga féu donació a l'AMR de

la documentació que durant anys havia guardat de l'activitat de la Coral Orfeó Rosinc. L'any següent, el

personal de l'AMR n'efectuà una primera classificació i catalogà la col·lecció de cartells. Enmig de la

documentació de l'Orfeó, el mestre Garriga hi afegí alguns documents personals i familiars.
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Una voluntària donant una mascareta a una nena de Roses ahir davant el Mercat Municipal

La secció local de l’ANC de Roses va
començar a repartir ahir 1.500
mascaretes entres els nens i nenes de la
Vila
 04/05/2020

Aquest proper diumenge, 10 de maig, es tornaran a repartir mascaretes entre
nens de 3 anys i joves de 18 a la Plaça Catalunya de Roses

L’ANC de Roses i l’Ajuntament de la Vila, colze a colze, representats per la
coordinadora de l’entitat independentista, Imma Carrión, i l’alcaldessa Montse
Mindan, van començar a repartir amb l’ajuda de voluntaris/es les 1.500 mascaretes a
nens i nenes de Roses, entre 3 i 18 anys, dins la campanya #1miliódemascaretes.

Les 1.500 mascaretes que es van repartir ahir davant el Mercat Municipal han estat
confeccionades per cosidores i cosidors voluntàris de Roses. Unes mascaretes “que
es composen d’un teixit donat per l’Assemblea Naciona Catalana, que és
hidròfob i d’un gruix determinat, i que abans d’utilitzar-les s’han de rentar
prèviament a 60º, per després poder-les utilitzar 30 vegades amb una protecció
eficient abans de tenir que rentar-les de nou”, va explicar Carrión.

Dins la campanya #1miliódemascaretes la secció local de l’ANC de Roses ja ha
repartit, també en col·laboració amb l’Ajuntament, 500 mascaretes al Centre
d’Atenció Primària de la Vila, i 2.500 mascaretes als majors de 65 anys.

Campanya #1miliódemascaretes

La campanya #1miliódemascaretes té dos objectius, la de facilitar mascaretes de
protecció a la ciutadania i la d’aconseguir diners per l’adquisició de material per als
hospitals per lluitar en condicions contra la Covid-19,
Per aquest motiu, ahir, a la vegada que es repartien mascaretes els vilatans i
vilatanes també podien dipositar el seu donatiu en unes guardioles que hi havia per
a tal efecte.

Aquest diumenge, 10 de maig es continuaran repartint mascaretes a la mainada

Com que no es van esgotar les 1.500 mascaretes, l’ANC de Roses té previst acabar 
de repartir-les entre la mainada i el jovent de la Vila aquest proper diumenge, 10 de
maig. Això serà a la Plaça Catalunya en horari de 11 a 13 hores.

Tags: #1miliódemascaretes, #JoEmQuedoaCasa, #Quedatacasa, 1.500 mascaretes, A Roses, Ajuntament de
Roses, Alt Empordà, ANC de Roses, Assemblea Nacional Catalana, Badia de Roses, Cap de Creus, Catalunya,
Confinament, Coronavirus, Costa Brava, COVID-19, Empordà, Estat d’alarma, Girona, mercat municipal,
Nens i nenes de Roses, Pandèmia, Roses, Tot anirà bé, Vila de Roses
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Una de les reunions telemàtiques entre representants de l'Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus i
l'Ajuntament

Els empresaris de Roses fixen amb
l’Ajuntament un calendari amb una
quinzena d’accions per al post COVID-19
 04/05/2020

Les accions s’han articulat en reunions telemàtiques a través de les Taules de
Treball que impulsa l’Associació d’Empresaris de Roses-Cap de Creus que han
resultat ser una eina molt eficaç

Els empresaris de Roses, agrupats en l’Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus,
estan treballant des de fa setmanes en col·laboració amb l’Ajuntament per anar
concretant les actuacions que es duran a terme per anar recuperant el pols
econòmic del municipi, un cop s’aixequi l’estat d’alarma decretat pel Govern
espanyol arran de la pandèmia de la COVID-19.  En aquest sentit, s’ha acordat, en
col·laboració amb l’àrea de Promoció Econòmica de l’Ajuntament, un calendari
d’actuacions  que s’iniciarà a partir del juny i s’allargarà fins a finals d’any . S’han
fixat una quinzena d’actuacions entre les quals hi ha diverses campanyes de
promoció del municipi sobretot, a potenciar el turisme en general, el sector de
l’allotjament, la gastronomia i el comerç.

Pel que fa al comerç, entre d’altres,  s’ha decidit reorientar els cursos de formació
tenint en compte les necessitats del nou escenari post coronavirus. A més s’està
treballant,  en col·laboració amb l’ajuntament, en una campanya de sensibilització 
del comerç de proximitat.  I en l’àmbit de la gastronomia s’ha acordat ajornat fins a
la tardor la Ruta de les Tapes que s’acostumava a fer a finals de març, entre altres
accions.  També s’ha acordat des de l’Associació buscar el millor preu per la compra
de material de protecció per complir amb la nova normativa sanitària.

Taules de Treball eficaces i molt dinàmiques

El calendari d’actuacions és el resultat de les diverses reunions telemàtiques que
s’han dut a terme  en les últimes setmanes en el marc de les diferents Taules de
Treball que es van crear a finals de l’any passat  quan es va posar en marxa la nova
organització d’empresaris de Roses i que han resultat ser una eina molt eficaç. 
S’han dut a terme,  de forma telemàtica, una quinzena de reunions internes per
tractar les diferents problemàtiques de cada sector, les accions que es poden
impulsar i la recerca de solucions als problemes empresarials; i també s’han dut a
terme diverses trobades amb responsables de l’Ajuntament (l’alcaldessa, Montse
Mindan, i el regidor de Promoció Econòmica, Fèlix Llorens) a qui han traslladat les
seves reclamacions sobre peticions d’ajornament i/o condonacions de taxes i
impostos, entre d’altres.

Des de l’inici de la pandèmia, l’Associació que representa unes 200 empreses que en
temporada alta generen més de 4.000 llocs de treball, està rebent una  allau de
trucades d’empresaris del municipi disposats a col·laborar en la recerca de
solucions a la sortida de l’actual situació de pandèmia. Des de l’entitat s’agraeix
aquesta bona predisposició i es constata la importància de disposar de plataformes
com l’Associació per unir tots els esforços dels empresaris en situació de crisi com
l’actual.

Per altar banda, l’Associació ha activat a través del seu web una mena de FAQs per
donar resposta als dubtes dels empresaris en diferents àmbits davant l’actual
situació. Aquesta iniciativa s’ha pogut dur a terme gràcies a la col·laboració de
professionals de gestories i assessories del municipi.

A més, l’Associació a través de les seves xarxes socials dona informació  actualitzada
dels establiments que estan oferint els seus serveis a domicili durant l’estat
d’alarma.

També s’han elaborat tres petits vídeos  per generar seguretat i confiança als
visitants . En aquests petits vídeos, que s’han publicat a les xarxes socials de
l’entitat,  es ressalten els atractius de la destinació que compta amb una de les
badies més belles del món adreçades,, la qualitat i diversitat dels allotjaments, el
comerç i la gastronomia , i la gran quantitat d’oferta d’oci que s’ofereix.
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Una de les reunions telemàtiques entre representants de l'Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus i
l'Ajuntament

Els empresaris de Roses fixen amb
l’Ajuntament un calendari amb una
quinzena d’accions per al post COVID-19
 04/05/2020

Les accions s’han articulat en reunions telemàtiques a través de les Taules de
Treball que impulsa l’Associació d’Empresaris de Roses-Cap de Creus que han
resultat ser una eina molt eficaç

Els empresaris de Roses, agrupats en l’Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus,
estan treballant des de fa setmanes en col·laboració amb l’Ajuntament per anar
concretant les actuacions que es duran a terme per anar recuperant el pols
econòmic del municipi, un cop s’aixequi l’estat d’alarma decretat pel Govern
espanyol arran de la pandèmia de la COVID-19.  En aquest sentit, s’ha acordat, en
col·laboració amb l’àrea de Promoció Econòmica de l’Ajuntament, un calendari
d’actuacions  que s’iniciarà a partir del juny i s’allargarà fins a finals d’any . S’han
fixat una quinzena d’actuacions entre les quals hi ha diverses campanyes de
promoció del municipi sobretot, a potenciar el turisme en general, el sector de
l’allotjament, la gastronomia i el comerç.

Pel que fa al comerç, entre d’altres,  s’ha decidit reorientar els cursos de formació
tenint en compte les necessitats del nou escenari post coronavirus. A més s’està
treballant,  en col·laboració amb l’ajuntament, en una campanya de sensibilització 
del comerç de proximitat.  I en l’àmbit de la gastronomia s’ha acordat ajornat fins a
la tardor la Ruta de les Tapes que s’acostumava a fer a finals de març, entre altres
accions.  També s’ha acordat des de l’Associació buscar el millor preu per la compra
de material de protecció per complir amb la nova normativa sanitària.

Taules de Treball eficaces i molt dinàmiques

El calendari d’actuacions és el resultat de les diverses reunions telemàtiques que
s’han dut a terme  en les últimes setmanes en el marc de les diferents Taules de
Treball que es van crear a finals de l’any passat  quan es va posar en marxa la nova
organització d’empresaris de Roses i que han resultat ser una eina molt eficaç. 
S’han dut a terme,  de forma telemàtica, una quinzena de reunions internes per
tractar les diferents problemàtiques de cada sector, les accions que es poden
impulsar i la recerca de solucions als problemes empresarials; i també s’han dut a
terme diverses trobades amb responsables de l’Ajuntament (l’alcaldessa, Montse
Mindan, i el regidor de Promoció Econòmica, Fèlix Llorens) a qui han traslladat les
seves reclamacions sobre peticions d’ajornament i/o condonacions de taxes i
impostos, entre d’altres.

Des de l’inici de la pandèmia, l’Associació que representa unes 200 empreses que en
temporada alta generen més de 4.000 llocs de treball, està rebent una  allau de
trucades d’empresaris del municipi disposats a col·laborar en la recerca de
solucions a la sortida de l’actual situació de pandèmia. Des de l’entitat s’agraeix
aquesta bona predisposició i es constata la importància de disposar de plataformes
com l’Associació per unir tots els esforços dels empresaris en situació de crisi com
l’actual.

Per altar banda, l’Associació ha activat a través del seu web una mena de FAQs per
donar resposta als dubtes dels empresaris en diferents àmbits davant l’actual
situació. Aquesta iniciativa s’ha pogut dur a terme gràcies a la col·laboració de
professionals de gestories i assessories del municipi.

A més, l’Associació a través de les seves xarxes socials dona informació  actualitzada
dels establiments que estan oferint els seus serveis a domicili durant l’estat
d’alarma.

També s’han elaborat tres petits vídeos  per generar seguretat i confiança als
visitants . En aquests petits vídeos, que s’han publicat a les xarxes socials de
l’entitat,  es ressalten els atractius de la destinació que compta amb una de les
badies més belles del món adreçades,, la qualitat i diversitat dels allotjaments, el
comerç i la gastronomia , i la gran quantitat d’oferta d’oci que s’ofereix.
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Un moment de la xerrada virtual que va organitzar ERC Roses amb el diputat republicà al Congrés, Joan
Capdevila

ERC Roses organitza una xerrada virtual
amb el diputat Joan Capdevila per parlar
sobre l’economia post coronavirus
 04/05/2020

Joan Capdevila va afirmar que els ajuntaments “seran els que hauran de prendre
la iniciativa” un cop superada la crisi sanitària

El passat dissabte la secció local d’ERC a Roses es va reunir amb el portaveu de la
comissió d’Indústria, Comerç i Turisme, al Congrés dels Diputats, el republicà Joan
Capdevila, per tal de poder parlar i aclarir preguntes i dubtes sobre la situació
econòmica del país, així com de la nostra Vila, després del coronavirus. 

Capdevila va explicar que seran uns moments econòmics complicats sobretot pel
petit comerç, destacant la feina que s’està fent des del grup d’ERC al Congrés perquè
l’Estat no retalli en drets als treballadors i les treballadores i augmenti les ajudes a
autònoms, petites i mitjanes empreses. 

El diputat també va afegir que era és el moment per apostar per l’economia digital i
per l’economia verda per “impulsar un desenvolupament econòmic que fomenti
una economia que sigui sostenible, rendible i que permeti disminuir la
càrrega mediambiental actual”.

Joan Capdevila també va ficar l’accent en els ajuntaments, ja que un cop superada
la crisi sanitària “aquests seran els que hauran de prendre la iniciativa” i va posar
l’accent en la importància que els ajuntaments, sobretot els sanejats
econòmicament com el de Roses, puguin disposar de tots els seus recursos. Segons
Capdevila, “això només passa per la derogació de la Llei LRSAL que suposa una
retallada competencial que comportarà un retrocés i que afectarà de ple als
serveis que dóna l’Ajuntament i que allunya l’administració de la ciutadania”.
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HOME  ROSES  CULTURA  EL PROGRAMA D’UN CONCERT DE L’ORFEÓ ROSINC DE 1973, DOCUMENT DEL
MES DE L’AMR

Aquest mes l’Arxiu Municipal de Roses presenta un dels programes

conservats dels concerts organitzats per l’Orfeó Rosinc, concretament el

corresponent a l’audició que l’Orquestra de Cambra Amics dels Clàssics va

celebrar el 22 de setembre de 1973, a l’església parroquial de Roses.

L’Orfeó Rosinc, dirigit pel mestre Moisès Garriga (Garriguella, 1925- Roses,

2013), era una secció de la SUF fundada el 1972, any en què es van

incorporar les veus femenines a la preexistent Agrupació Coral de la mateixa

societat recreativa. El grup dirigit pel mestre Garriga va deixar una

empremta inesborrable en la seva tasca per divulgar la música entre els

rosincs, sobretot durant el franquisme, amb una prolífica tasca arreu de

Catalunya i a l’estranger que va fer que es convertís en un dels principals

ambaixadors de la cultura rosinca.

L’any 1996 l’Ajuntament de Roses va guardonar Moisès Garriga amb la més

alta distinció del municipi, la Dracma de Plata de Roses. El desembre de

2003, Garriga féu donació a l’AMR de la documentació que durant anys havia

guardat de l’activitat de la Coral Orfeó Rosinc. L’any següent, el personal de

l’AMR n’efectuà una primera classificació i catalogà la col·lecció de cartells.

Enmig de la documentació de l’Orfeó, el mestre Garriga hi afegí alguns

documents personals i familiars.

Podeu consultar el document complet aquí
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HOME  ROSES  COMERÇ  ELS EMPRESARIS DE ROSES FIXEN AMB L’AJUNTAMENT UN CALENDARI AMB
UNA QUINZENA D’ACCIONS PER AL POST COVID-19

Les accions s’han articulat en reunions telemàtiques a través de les

Taules de Treball que impulsa l’Associació d’Empresaris de Roses-Cap

de Creus que han resultat ser una eina molt eficaç

Els empresaris de Roses, agrupats en l’Associació d’Empresaris Roses-Cap de

Creus, estan treballant des de fa setmanes en col·laboració amb

l’Ajuntament per anar concretant les actuacions que es duran a terme per

anar recuperant el pols econòmic del municipi, un cop s’aixequi l’estat

d’alarma decretat pel Govern espanyol arran de la pandèmia de la COVID-19.

 En aquest sentit, s’ha acordat, en col·laboració amb l’àrea de Promoció

Econòmica de l’Ajuntament, un calendari d’actuacions  que s’iniciarà a partir

del juny i s’allargarà fins a finals d’any . S’han fixat una quinzena

d’actuacions entre les quals hi ha diverses campanyes de promoció del

municipi sobretot, a potenciar el turisme en general, el sector de

l’allotjament, la gastronomia i el comerç.

Pel que fa al comerç, entre d’altres,  s’ha decidit reorientar els cursos de

formació tenint en compte les necessitats del nou escenari post coronavirus.

A més s’està treballant,  en col·laboració amb l’ajuntament, en una campanya

de sensibilització  del comerç de proximitat.  I en l’àmbit de la gastronomia

s’ha acordat ajornat fins a la tardor la Ruta de les Tapes que s’acostumava a

fer a finals de març, entre altres accions.  També s’ha acordat des de

l’Associació buscar el millor preu per la compra de material de protecció per

complir amb la nova normativa sanitària.

Taules de Treball eficaces i molt dinàmiques

El calendari d’actuacions és el resultat de les diverses reunions telemàtiques

que s’han dut a terme  en les últimes setmanes en el marc de les diferents

Taules de Treball que es van crear a finals de l’any passat  quan es va posar

en marxa la nova organització d’empresaris de Roses i que han resultat ser

una eina molt eficaç.  S’han dut a terme,  de forma telemàtica, una quinzena

de reunions internes per tractar les diferents problemàtiques de cada

sector, les accions que es poden impulsar i la recerca de solucions als

problemes empresarials; i també s’han dut a terme diverses trobades amb

responsables de l’Ajuntament ( l’alcaldessa, Montse Mindan, i el regidor de

Promoció Econòmica, Fèlix Llorens ) a qui han traslladat les seves

reclamacions sobre peticions d’ajornament i/o condonacions de taxes i

impostos, entre d’altres.

Des de l’inici de la pandèmia, l’Associació que representa unes 200 empreses

que en temporada alta generen més de 4.000 llocs de treball, està rebent

una  allau de trucades d’empresaris del municipi disposats a col·laborar en

la recerca de solucions a la sortida de l’actual situació de pandèmia. Des de

l’entitat s’agraeix aquesta bona predisposició i es constata la importància de

disposar de plataformes com l’Associació per unir tots els esforços dels

empresaris en situació de crisi com l’actual.

Per altar banda, l’Associació ha activat a través del seu web una mena de

FAQs per donar resposta als dubtes dels empresaris en diferents àmbits

davant l’actual situació . Aquesta iniciativa s’ha pogut dur a terme gràcies a

la col·laboració de professionals de gestories i assessories del municipi.

A més, l’Associació a través de les seves xarxes socials dona informació 

actualitzada dels establiments que estan oferint els seus serveis a domicili

durant l’estat d’alarma.

També s’han elaborat tres petits vídeos  per generar seguretat i confiança als

visitants . En aquests petits vídeos, que s’han publicat a les xarxes socials de

l’entitat,  es ressalten els atractius de la destinació que compta amb una de

les badies més belles del món adreçades,, la qualitat i diversitat dels

allotjaments, el comerç i la gastronomia , i la gran quantitat d’oferta d’oci que

s’ofereix.
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Els empresaris de Roses acorden amb l'Ajuntament un calendari
d'accions per al post COVID19

20200504 12:00

Els empresaris de Roses, agrupats en l’Associació d’Empresaris RosesCap de Creus, estan treballant des
de fa setmanes en col·laboració amb l’Ajuntament per anar concretant les actuacions que es duran a
terme per anar recuperant el pols econòmic del municipi, un cop s’aixequi l’estat d’alarma decretat pel
Govern espanyol arran de la pandèmia de la COVID19.  En aquest sentit, l’entitat ja ha acordat,  amb
l’àrea de Promoció Econòmica de l’Ajuntament, un calendari conjunt d’actuacions  que s’iniciarà a partir
del juny i s’allargarà fins a finals d’any tant en l’àmbit del comerç com de la gastronomia. 

Entre les actuacions que s’han previst hi ha campanyes de promoció creuades per incentivar la
recuperació en els dos àmbits. Pel que fa al comerç, entre d’altres,  s’ha decidit reorientar els cursos de
formació tenint en compte les necessitats del nou escenari post coronavirus. A més s’està treballant,  en
col·laboració amb l’ajuntament, en una campanya de sensibilització  del comerç de proximitat.  I en
l’àmbit de la gastronomia s’ha acordat ajornat fins a la tardor la Ruta de les Tapes que s’acostumava a
fer a finals de març, entre altres accions. 

Aquest és el resultat de les diverses reunions telemàtiques que s’han dut a terme en el marc de les
diferents Taules de treball que es van crear a finals de l’any passat  quan es va posar en marxa la nova
organització d’empresaris de Roses.

Per altra banda, l’Associació ha activat a través del seu web una mena de FAQs per donar resposta als
dubtes dels empresaris en diferents àmbits davant l’actual situació . Aquesta iniciativa s’ha pogut dur a
terme gràcies a la col·laboració de professionals de gestories i assessories del municipi. 

L’entitat, que representa unes 200 empreses que en temporada alta generen més de 4.000 llocs de
treball, ha potenciat les seves accions durant el període de confinament que s’articulen a través de Taules
de treball sectorials, molt dinàmiques. Aquestes Taules de treball es reuneixen periòdicament de forma
telemàtica per tractar les diferents problemàtiques de cada sector, les accions que es poden dur a terme i
la recerca de solucions als problemes empresarials.
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Pasear bordeando el Mediterráneo por la serpenteante Costa Brava es uno de los atractivos de la

localidad gerundense para disfrutar intensamente de una naturaleza y paisajes únicos

De Roses a Cadaqués, pasando por la Almadrava, cala Montjoi y el Parque Natural del Cabo de

Creus. 17 kilómetros de bellísimo senderismo –repartidos en tres tramos– por los caminos que

antiguamente utilizaban los turnos de guardia que patrullaban por la línea de costa para vigilar

el contrabando y el tránsito de embarcaciones. La mejor manera de practicar turismo activo…

descubriendo las coquetas calas agazapadas al norte de la Costa Brava.

El primero de estos tres ‘Caminos de Ronda’ parte del faro de Roses, a los pies del Castillo de la

Trinitat, y lleva hasta una de las mejores zonas playeras rosenses: la Almadrava. Son unos 3 kms de

recorrido que transcurren por bellísimos lugares como la playa de Canyelles Petites, el islote de Els

Brancs y las puntas de Omella y Ullastrell. En la Almadrava arranca el segundo ‘Camino de Ronda’

hasta cala Montjoi, mundialmente conocida por albergar durante años El Bulli, restaurante que

Ferran Adrià llevó a la cima de la gastronomía mundial y que reabrirá convertido en un taller creativo:

‘elBulli 1846’.

Este itinerario, de 4 kms, transcurre también por lugares de gran belleza como punta Falconera, cala

Lledó, cabo Trencat, cala Murtra, cabo Blanc y cala Rostella. Un tramo de costa plagado de rocas

sumergidas a escasos metros de la superficie llamadas baus; un lugar muy atractivo para la práctica del

submarinismo. Y desde cala Montjoi parte el tercer ‘Camino de Ronda’, que consta de 10 kms y

transcurre por la GR92. La primera parte del trayecto permite admirar algunas de las más

espectaculares y salvajes calas de la Costa Brava, como Calitjàs, Pelosa o Jóncols, hasta el

impresionante cabo Norfeu. Allí la ruta continúa por el interior del Parque Natural del Cabo de Creus

hasta llegar a Cadaqués.

Más información en: http://ca.visit.roses.cat/

ENTRADA ANTERIOR

#QuédateEnEspaña y vente al sur… ¡al Puerto Antilla Grand Hotel!

ENTRADA SIGUIENTE

#QuédateEnEspaña… ¡y redescubre Granada desde el Hotel Alhambra Palace!
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La taxa de defuncions per Co-
vid-19 de l’Alt Empordà és la més 
baixa de la regió sanitària de Gi-
rona, i una de les més baixes de tot 
Catalunya (només per darrere del 
Solsonès i d’algunes ABS de les 
Terres de l’Ebre). Així ho indica 
el nou mapa de mortalitat per co-
marques que ha publicat aquesta 
setmana l’Agència de Qualitat i 
Avaluació Sanitàries de Catalu-
nya (AQuAS).

Es tracta d’una eina interacti-
va que, com les altres que elabo-
ra l’AQuAS, s’actualitza diversos 
cops al dia a partir de les dades del 
Departament de Salut. En aquest 
cas, s’hi inclouen els traspassos 
en funció de la zona de residència 
que consta a les targetes sanità-
ries dels finats. Les dades només 
es donen per comarques per ga-
rantir la confidencialitat dels di-
funts, però se’n pot obtenir una 
taxa estandarditzada ajustada 
per sexe i per edat. A l’Alt Empor-
dà, des que va començar la pan-
dèmia hi han mort 28 persones de 
coronavirus; és a dir, 2,45 per ca-
da 10.000 habitants.

A l’hora de tancar aquesta edi-
ció, el Departament de Salut ha-

G. Arché / G. Visa l FIGUERES
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L’Alt Empordà és una de les comarques amb 
menys mortalitat per Covid-19 de Catalunya
Des que va començar la 

crisi sanitària ja s’hi han 

registrat 446 positius (54 

aquesta setmana), 2.216 

sospitosos i 28 morts

ÚLTIMA HORA. LES DADES I EL CONTEXTY

Nombre de morts aquell dia
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Y L’EVOLUCIÓ DELS CASOS TRACTATS A LA FUNDACIÓ SALUT EMPORDÀ, DIA A DIA

YCASOS PER ÀREA 
BÀSICA DE SALUT

ABS FIGUERES
177 POSITIUS / 682 SOSPITES

ABS VILAFANT
68 POSITIUS / 322 SOSPITES

ABS ROSES
88 POSITIUS / 649 SOSPITES

ABS L’ESCALA
40 POSITIUS / 202 SOSPITES

ABS LA JONQUERA
22 POSITIUS / 69 SOSPITES

ABS PERALADA
25 POSITIUS / 82 SOSPITES

ABS BÀSCARA
15 POSITIUS / 109 SOSPITES

ABS LLANÇÀ
16 POSITIUS / 113 SOSPITES

via comptabilitzat 446 casos po-
sitius a la comarca (54 més que la 
setmana passada), i 2.216 casos 
sospitosos (628 més que dilluns 
passat). Recordem que els po-
sitius són els casos detectats en 
alguna prova diagnòstica (PCR 
o test ràpid), mentre que els sos-
pitosos són les persones que han 
presentat símptomes i han estat 
classificades com a possible cas 
per un professional sanitari.

A nalitzant les dades a l’en-
gròs, per àrees bàsiques de salut 

que no ha registrat cap nou posi-
tiu [vegeu la taula]. I per munici-
pis [vegeu el mapa], comparant 
les dades amb les de fa set dies, 
en destacarien els augments per-
centuals de casos a l’Armentera 
(on ja hi ha 6 positius) o Sant Mi-
quel de Fluvià (5).

FUNDACIÓ SALUT EMPORDÀ. Cen-
trant-nos en els casos gestionats 
per la Fundació Salut Empordà 
(FSE), cal dir que aquesta setma-
na s’ha superat el llindar dels 300: 

ahir es va arribar als 301. Sembla 
que finalment la corba s’ha esta-
bilitzat, i malgrat que a l’hospital 
de Figueres ja hi han mort 24 per-
sones, del 17 de març ençà tam-
bé s’hi han donat 147 altes. De fet, 
aquesta mateixa setmana el nom-
bre de nous ingressos per coro-
navirus s’ha igualat al d’altes (20 i 
20). També hi ha hagut, però, tres 
defuncions. 

Pel que fa als professionals sani-
taris, no se n’ha infectat cap més, 
i dels 95 afectats, 89 ja han pogut 
tornar a la feina; és a dir, 9 més que 
la setmana passada. n

(ABS), es constata que a la fran-
ja litoral de l’Alt Empordà el virus 
hi té una incidència menor. Les 
dades estandarditzades de les 
ABS de Llançà, Roses i l’Escala, 
per exemple, són de 21,44, 27,19 
i 25,20 casos per cada 10.000 ha-
bitants, respectivament. Mentre 
que a les ABS de Figueres, Vila-
fant o Peralada, hi són de 37,65, 
47,75 i 33,90 respectivament.

També val a dir que al l larg 
d’aquesta setmana l’ABS de la 
Jonquera és l’única de la comarca 

jaume
Resaltado
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 L’hostaleria gironina s’uneix a la decepció de les patronals
EL PLA DE DESESCALADA. COMUNICAT DE LA FEDERACIÓ D’HOSTALERIA DE LES COMARQUES DE GIRONAY

 Reaccions al pla de desesca-
lada presentat la setmana passa-
da pel president del Govern es-
panyol. La Federació d’Hostale-
ria de les Comarques de Girona 
se suma a la decepció expressada 
per la Confederación Española de 
Hoteles y  Alojamientos Turísticos 
(CEHAT) i la Hostelería de España 
en relació amb l’anomenat Pla de 
transició cap a una nova norma-
litat.  Es considera que el Govern 
espanyol no dona resposta al pri-
mer sector de tot el territori, que 
en el cas de l’Estat representa un 

Redacció l FIGUERES
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14% del PIB, a Catalunya un 14% i a 
les comarques gironines un 20%.

En el comunicat de la Federació 
es considera que «el pla no resol 
en cap cas aspectes fonamentals 
de la reactivació de les activitats 
d’allotjament turístic i de la res-
tauració». Es posen com a exem-
ples les mesures prèvies que han 
de prendre els establiments se-
guint un protocol únic validat per 
Europa; l’ampliació a 6 mesos del 
període de vigència dels ERTOs 
per força major després de l’estat 
d’alarma; la realització de tests 
massius a plantilles, clients i pro-
veïdors i altres qüestions com ara 

cia de Girona es nodreix princi-
palment del client de les comar-
ques de Barcelona i dels turistes 
francesos. Per tant, si els termes 
de mobilitat no canvien, el sector 
creu que la no obertura serà una 
realitat que els  portarà el desastre 
econòmic, social i laboral.

Per això, s’insta el Govern espa-
nyol a«prendre mesures concre-
tes, sense ambigüitats i que do-
nin seguretat al sector tant eco-
nòmicament com laboralment». 
També es demana a la resta d’ad-
ministracions que no difonguin 
informació no oficial per no crear 
confusió entre els empresaris. n

Ganes d’aire 

lliure i de certa 

normalitat

Gemma Visa l FIGUERES

El petit comerç obre portes amb cita prèvia i això 

afecta botigues, llibreries i serveis com perruqueria i 

estètica. Els esportistes ja poden entrenar a l’exterior

Aquest cap de setmana s’ha 
viscut un pas més en la desesca-
lada i des d’aquest dilluns ja es-
tem a l’anomenada fase zero. Dis-
sabte a primera hora del matí es 
veien per diferents indrets els pri-
mers esportistes equipats. Tenien 
permès sortir en bicicleta, córrer i 
fins i tot anar amb caiac. Això sí, 
algun despistat, o no, es va passar 
de la franja de les 10 del matí.

Val a dir, però, que els municipis 
de menys de 5.000  habitants no 
estan sotmesos a limitacions ho-

nn

LA DESESCALADA. LA FASE ZEROY

ràries com la resta. Pel que fa als 
horaris establerts on la població 
és més nombrosa, la majoria els  
ha respectat aquest cap de setma-
na. També s’han vist casos d’in-
compliments i de certa relaxació.

Al marge d’això, des d’aques-
ta setmana de fase zero, el petit 
comerç ja obre portes. Es tracta 
d’establiments de menys de 400 
metres quadrats, que poden ser 
botigues o serveis, com són les 
perruqueries. Les condicions són 
atendre amb cita prèvia, oferir gel 
desinfectant als clients i establir 
franges d’horari prioritari per a 

FIGUERES. L’entorn del castell de Sant Ferran ple de persones fent esport aquest dissabte ÀNGEL REYNAL

A ROSES. Les passejades permeses arran de mar aquest cap de setmana ÀNGEL REYNAL

gent gran, entre altres mesures. 
Els serveis s’han de donar amb 
equips de protecció individual i 
garantint les distàncies mínimes 
de 2 metres entre clients. Els res-
taurants només poden funcionar 
amb totes les condicions de segu-
retat per fer menjar per emportar 
o entregar a domicili. A banda, es 
permeten les reformes, i l’esport 
professional es torna a posar en 
marxa [vegeu les pàgines 40-41]. 
Pel que fa a les cerimònies fúne-
bres, aquestes ja permeten un 
màxim de 10 persones en espais 
tancats i de 15 a l’aire lliure.n

les  exempcions fiscals i de taxes i 
impostos municipals.

DESPROPÒSIT. La Federació i les as-
sociacions que la formen consi-
deren «un total despropòsit» que 
es plantegi la possibilitat d’obrir 
els allotjaments turístics i establi-
ments de restauració amb aquest 
pla. Un pla que inclou unes mesu-
res que no permeten els despla-
çaments interprovincials i man-
tenen les fronteres tancades, la 
qual cosa provocarà que els es-
tabliments no tinguin clients i es 
derivi a una situació econòmi-
ca greu i insostenible. La provín-

jaume
Resaltado
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L’Ajuntament de Castel ló 
d’Empúries ha reactivat els ser-
veis socioeducatius municipals. 
Es tracta d’un programa que do-
na suport a la tasca escolar i fa 
un seguiment individualitzat 
dels infants i joves, ajudant-los 
a fer els deures i resolent-los els 
dubtes que tinguin; però tam-
bé fa un acompanyament més 
emocional i de treball d’hàbits, 
no només per als escolars, si-
nó també per a les seves famíli-
es. El «Centre obert» es dedica 
a l’atenció d’escolars d’educació 
primària, el «Com a casa» està 
centrat en l’atenció d’educació 
primària i també de secundària, 
i el «Taller d’estudi assistit» dona 
atenció exclusivament a alum-
nes d’ESO. En total són usuaris i 
usuàries d’aquests espais apro-
ximadament 80 infants i joves.

Redacció l CASTELLÓ D’EMPÚRIES
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L’aturada dels serveis arran 
de l’estat d’alarma va complicar 
més el seguiment del curs esco-
lar als alumnes que en feien ús. 
I ara l’Ajuntament ha adaptat les 
tasques d’aquest recurs a la nova 
situació social. Com que no po-
den fer una atenció presencial, 
els educadors s’han posat a dis-
posició de les escoles i els insti-
tuts del municipi per donar su-
port i acompanyar, via trucades 
telefòniques, correus electrò-
nics i converses telemàtiques, 
tots els usuaris. La idea és donar 
una atenció personalitzada.

De moment s’han posat en 
contacte amb totes les famílies, 
en coordinació amb els centres 
educatius, per fer una prime-
ra valoració de les seves neces-
sitats, amb l’objectiu d’obtenir 
una diagnosi que permeti resol-
dre o pal·liar les mancances que 
es detectin. n

Castelló reactiva el 
servei socioeducatiu 
municipal

EDUCACIÓ. SUPORT A LES FAMÍLIESY

L’Àrea de Turisme i Promoció 
Econòmica de l’Ajuntament de 
l’Escala ha posat en marxa una 
ronda de trobades amb diferents 
representats empresarials del 
sector turístic del municipi per 
informar-los de l’anàlisi i les ac-
cions fetes fins al moment, i pro-
posar la col·laboració publicopri-
vada per definir la segona fase del 
pla de xoc Covid-19. La idea és im-

Redacció l L’ESCALA
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L’Escala prepara la 2a fase 

del pla de xoc post Covid-19

PROMOCIÓ. I REACTIVACIÓ ECONÒMICA DEL MUNICIPIY

plantar mesures de promoció i de 
protecció perquè el sector pugui 
afrontar les conseqüències de la 
crisi. I en aquesta definició també 
s’ha demanat la participació acti-
va de tots els grups polítics repre-
sentats a l’Ajuntament.

Paral·lelament, l’Ajuntament de 
també està treballant en un pla de 
xoc en l’àmbit social per continu-
ar fent front a les dificultats que la 
Covid-19 està generant a moltes 
persones i famílies del municipi. n

DESESCALADA. Aquest cap de setmana els veïns han començat a sortir BASILI GIRONÈS

Davant de la situació d’ex-

El Consell d’Administració 

cepcionalitat provocada per 
crisi sanitària de la Covid-19, 
l’Ajuntament de Roses ha ajor-
nat l’inici del servei públic tari-
fat d’aparcament en zona blava, 
que inicialment s’havia de po-
sar en marxa divendres. La vi-
la té tres zones blaves: el tram 
de l’avinguda de Rhode entre el 
carrer Lluís Companys i l’avin-
guda Jaume I (zona 1); l’àrea 
compresa entre l’avinguda Jau-
me I, la plaça Frederic Rahola 
i una part de l’avinguda de la 
Mare de Déu de Montserrat (zo-
na 2), i l’aparcament del mercat 
municipal cobert (zona 3). Ha-
bitualment estan en funciona-
ment entre l’1 de maig i el 30 de 
setembre, però enguany l’Ajun-
tament n’ha ajornat l’inici, al-
menys fins a l’1 de juny. Aques-
ta nova data, però, també està 
subjecta a l’evolució de la pan-
dèmia. n

de l’Agència Catalana de l’Aigua 
(ACA) va aprovar dimarts deu 
convenis per millorar el sane-
jament i la gestió de les aigües 
residuals a diversos munici-
pis de Catalunya. D’aquests no 
n’hi havia cap de l’Alt Empordà. 
Però sí que el mateix consell va 
aprovar una addenda per donar 
continuïtat al conveni ja subs-
crit amb l’Ajuntament de Pont 
de Molins. 

Arran d’aquest acord, l’orga-
nisme públic de la Generalitat 
invertirà 48.200 euros més en 
la millora de l’aigua potable del 
municipi. n

Redacció l ROSES

Redacció l PONT DE MOLINS
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MOBILITAT. URBANA

SERVEIS. AIGUA POTABLE

Y

Y

Roses ajorna l’inici 
de la zona blava 
d’aparcament 
almenys fins al juny

L’ACA prorroga el 

conveni per millorar 

el sanejament de 

Pont de Molins

Y RECERCA FRUCTUOSA. A VILAMALLA

Troben en bon estat una dona desapareguda 
nn Els Mossos d’Esquadra i els Bombers de la Generalitat van mun-
tar ahir un nou dispositiu de recerca a l’Alt Empordà. En aquest cas 
es van centrar Vilamalla i el seu entorn, on diumenge al vespre ha-
via desaparegut una dona de 72 anys. Es tracta d’una veïna del mu-
nicipi, de nom Anna Maria, a qui havien vist per últim cop diumen-
ge cap a les 19 h. Finalment, després d’hores de recerca, ahir al mig-
dia la van poder trobar sana i estàlvia. n
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COVID-19

 Es recomana l’ús de mascareta

 Es pot sortir a passejar un cop al dia

 No està permès quedar amb altres grups

SORTIDES A L’AIRE LLIURE

0 a 14 anys 12h – 19h

Majors 14 anys 6h - 10h

20h- 23h

Persones dependents 10h – 12h
i majors de 70 anys 19h – 20h

Franges horàries

Recomanacions bàsiques

 No es poden utilizar parcs infantils ni equipaments
esportius a l’aire lliure

(amb un acompanyant)

(amb un acompanyant)

(amb màxim un acompanyant)

 Mantingueu les distàncies de seguretat

 Renteu-vos les mans quan arribeu a casa

 No està permès desplaçar-se en cotxe fins a la zona 
de passeig.

Després de gairebé dos mesos 
de tancament, ahir dilluns les lli-
breries van poder aixecar de nou 
la persiana. Això sí, amb moltes 
restriccions. Es demana als cli-
ents que concertin cita prèvia, ja 
que l’atenció es fa de forma indi-
vidual i personalitzada. A la lli-
breria Bookman de Figueres han 
decidit obrir només els matins: 
«És quan arriben els proveïdors, 

Xevi Bonell l FIGUERES  
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ara fa falta actualitzar el produc-
te amb material que s’havia que-
dat aturat», explica el propieta-
ri, Francesc Llopis. Amb aques-
ta obertura tan restringida, les 
llibreries preparen els encàr-
recs de les compres que s’havi-
en fet anticipadament. «Tot i que 
en termes de facturació podem 
dir que hem perdut el Sant Jordi, 
molta gent va respondre a la cri-
da, i ara, per fi, podem començar 
a servir», comenta Llopis. n

Les llibreries obren per als 

clients amb cita prèvia

LITERATURA. OBERTURA PARCIALY

PROTEGIT. Francesc Llopis a l’entrada de la llibreria Bookman XEVI BONELL

El figuerenc Genís Matabosch 
ha guanyat el Premi de Normalit-
zació Lingüística i Cultural 2020,  
organitzat per l’Ateneu d’Acció 
Cultural (ADAC) - Plataforma per 
la Llengua Gironès. En uns re-
sultats molt ajustats, el presenta-
dor del Festival Internacional del 
Circ Elefant d’Or de Girona és el 
que ha obtingut més nominaci-
ons dels més de 2.100 vots emesos 
exclusivament de manera tele-
màtica. En la categoria individu-
al, Matabosch competia amb el 

Redacció l FIGEURES  
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Matabosch guanya el Premi 

de Normalització Lingüística

PREMI. RECONEIXEMENT AL PRESENTADOR DE L’ELEFANT D’ORY

professor i escriptor David Pagès, 
l’actriu Meritxell Yanes i la pallas-
sa La Bleda. 

El premi per a entitats o empre-
ses ha estat per al gestor de ru-
tes gratuïtes Wikiloc. L’aplicació 
competia amb l’Editorial Gavar-
res, la formació Música Antiga de 
Girona i el Festival Càntut.

Aquests premis són una de les 
accions que realitza anualment 
l’ADAC, per valorar i reconèixer 
les persones i les entitats que s’en-
carreguen de fomentar i defensar 
tant la llengua com la cultura de la 
nació catalana. n

GENÍS MATABOSCH. Presentant les actuacions del Circ Elefant d’Or XAVIER PUNSETEl Document del Mes, triat 
per l’Arxiu Municipal de Roses, 
és un dels programes conser-
vats dels concerts organitzats 
per l’Orfeó Rosinc, concreta-
ment el corresponent a l’audi-
ció que l’Orquestra de Cambra 
Amics dels Clàssics va celebrar 
el 22 de setembre del 1973, a 
l’església parroquial de Roses.  
L’any 1996 l’Ajuntament de Ro-
ses va guardonar Moisès Garri-
ga amb la més alta distinció del 
municipi, la Dracma de Plata 
de Roses. El desembre del 2003, 
Garriga feu donació a l’AMR de 
la documentació que durant 
anys havia guardat de l’activi-
tat de la Coral Orfeó Rosinc. n

Redacció l ROSES  
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PATRIMONI. ROSESY

El Document del 

Mes de l’AMR és el 

programa de l’Orfeó 

Rosinc del 1977

En un ple celebrat telemàtica-
ment dijous, l’Ajuntament de l’Es-
cala va aprovar iniciar el procés 
per demanar a la Generalitat de 
Catalunya la declaració d’un con-
junt d’elements característics del 
passat pesquer i salador de l’Es-
cala com a Bé Cultural d’Interès 
Nacional (BCIN) en la categoria 
de Zona d’Interès Etnològic (ZIE).

Malgrat les modificacions ur-
banístiques, el municipi manté 
el teixit patrimonial de la seva ac-
tivitat principal, que narra el seu 
origen com a barri de pescadors 
depenent d’Empúries, amb edifi-
cis com l’Alfolí de la Sal (final del 

Redacció l L’ESCALA  
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S’inicien els tràmits per protegir 
el patrimoni pesquer i salador
El ple municipal aprova 

iniciar els tràmits pel 

reconeixement com a 

Bé Cultural d’Interès 

Nacional

L’ALFOLÍ DE LA SAL, LES 
BARRAQUES DE PESCADORS, 
O LES ANTIGUES DRASSANES

EDIFICIS A PROTEGIRY

EVITAR LA DESAPARICIÓ DEL PA-
TRIMONI PER LA FALTA D’ÚS I 
LA DEMANDA TURÍSTICA

L’OBJECTIU DE LA MESURAY

PATRIMONI. MESURA ADOPTADA A TRAVÉS D’UN PLE TELEMÀTIC A L’ESCALAY

s. XVII) o les barraques de pesca-
dors (s. XIX). El consistori manté 
contacte amb la Generalitat des 
de fa mesos: «És un procés que 
pot durar un parell d’anys», avi-
sa el regidor de Patrimoni Histò-
ric i Cultural, Martí Guinart. «El 
feedback amb les converses que 
hem tingut és molt positiu», afe-
geix. n

FONS JOSEP ESQUIROLINICI S. XX. Interior del salí o fàbrica de salaó de can Callol i Serrats
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nn ROSES. El municipi ha anunciat que 
anul·la la Fira de la Rosa prevista per l’úl-
tim cap de setmana de maig, amb motiu 
de la pandèmia de la Covid-19. Algunes 
de les seves activitats es reprogramaran 
més endavant. n

Y

Fira de la Rosa
ANUL·LACIÓ DE LES ACTIVITATS 
PREVISTES A ROSES

DISSABTE I DIUMENGE, 30 I 31 DE MAIG

Y VISITA VIRTUAL SEIENTS A PRIMERA FILA

Pujada a Sant Pere de Rodes
nn És ja una tradició, el primer diumenge de maig, celebrar la Pujada 
al Conjunt Monumental de Sant Pere de Rodes des dels nou pobles 
del cap de Creus per rememorar els antics pelegrinatges medievals. 
Com que això no es podrà fer aquest any, des de l’Agència Catalana 
del Patrimoni Cultural recomanen fer una visita virtual a través de 
l’opció Street View del Google Maps. Una manera més còmoda de fer 
una passejada virtual pel monestir i alhora gaudir de les increïbles 
vistes del cap de Creus. n

Y YMÚSICA RECOPILATORI DEL DIA 1 DE MAIG LITERATURA ELS FILLS DE L’EMPERADOR XIAO LING

Tretze anys d’havaneres a Roses
nn  El confinament està obligant a fer virtualment la gran majoria d’activitats. Un dels po-
ques avantatges d’això és que la gran majoria queden penjades a internet, perquè qual-
sevol en pugui gaudir en qualsevol moment. Al canal de YouTube de Roses Cultura s’hi 
troba la tradicional Cantada d’Havaneres Vila de Roses, celebrada aquest 1 de maig. n

Contes que no es venen
nn  Des de la pàgina web www.capnensenseconte.cat es poden descarregar ronda-
lles en format PDF, creats i autoeditats per dos professors de secundària. Les histò-
ries tracten temes com ara la importància d’educar en la diferència, de treballar en 
equip, de sumar esforços, de superar les pors, del valor de l’esforç i de la cooperació.  n

Y XARXES SOCIALS

Seguirà ‘Salvador 

Sam Salvador’
nn Cada dia a través del seu 
compte de Facebook @muse-
uemporda el cantautor figue-
renc fa una actuació en directe. 
Va començar quan es va inici-
ar el confinament, i des de lla-
vors no falla. Cada tarda una no-
va sessió musical. A més, en Sam 
accepta peticions per a les pro-
peres actuacions.  n

Y MOTOR

L’últim número de 

‘Solo Moto’ al Kiosko
nn Bona notícia per als amants 
de les dues rodes. La revista So-
lo Moto ha decidit oferir de for-
ma gratuïta el seu darrer núme-
ro d’abril, a través de l’aplicació 
Kiosko. L’objectiu, segons la pu-
blicació, és «ajudar-vos a supe-
rar els moments durs de l’avor-
riment». El Solo Scooter i el Solo 
Nieve també estan disponibles 
gratuïtament.  n

Y

Noves dates
ES POSPOSEN LES ACTIVITATS 
PREVISTES A ROSES

25 , 26 I 27 DE SETEMBRE

nn FIGUERES. La XXVI edició del Festival 
de Jazz de Figueres, organitzat per Joven-
tuts Musicals de Figueres, previst pel 29 
al 31 de maig, es posposa a causa de la 
Covid-19. L’organització ha informat que 
aviat presentaran el cartell. n
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COMPOSICIÓ EN HOMENATGE D’UN VEÍ D’AGULLANASOCIETAT

Xevi Bonell l AGULLANA  

L
a Cobla Contemporà n ia 
de Barcelona i la cobla Tres 
Vents del Rosselló han pen-

jat una versió virtual de la com-
posició En Joan del Molí. La pe-
ça és una composició d’Olivier 
Marquès, dedicada a títol pòstum 
a Joan-Maria Teixidor i Bahí, veí 
d’Agullana. Aquesta versió digi-
tal, que es pot trobar al canal de 
YouTube de la Cobla Contempo-
rània, ha estat enregistrada indi-
vidualment des del confinament 
particular de cada component 
d’ambdues cobles.

L’origen d’aquesta composició el 
trobem al juliol del 2018, quan des 
del grup Sardanista d’Agullana 
van demanar a la cobla Tres Vents 
que compongués una sardana en 
honor a la figura de Joan -Maria 
Teixidor, que havia mort de for-
ma sobtada dos mesos abans. El 
tinent d’alcalde i regidor de Cul-

Les cobles Tres Vents i Contemporània enregistren virtualment la peça dedicada a Joan-M. Teixidor i Bahí

‘En Joan del Molí’, en versió digital

EN LÍNIA. Membres de les cobles Tres Vents i Contemporània interpretant ‘En Joan del Molí’ HORA NOVA

Y EN JOAN DEL MOLÍ

LA PEÇA FORMARÀ PART DEL 
TREBALL ‘CONTEMPORANIS 9’, 
DE LA COBLA CONTEMPORÀNIA

Y JOAN REYNAL

«VOLEM PORTAR LES DUES 
COBLES AL POBLE PERQUÈ LES 
INTERPRETIN CONJUNTAMENT»

tura del municipi, Joan Reynal, 
forma part del grup formatiu de 
sardanistes Flors de Juliol, i va ser 
ell el que va iniciar els contactes: 
«L’Olivier Marquès va venir al po-

ble, per conèixer com era la vida 
d’en Joan i per veure on vivia». A 
partir d’aquesta visita, Marquès 
va compondre la peça musical En 
Joan del Molí, sobrenom amb què 

era conegut al poble. La Tres Vents 
va interpretar la sardana per pri-
mer cop el 10 d’agost del 2018 a 
Agullana. Un acte molt emotiu, 
ja que, com recorda Reynal, «to-

tes les entitats del poble van col-
laborar econòmicament per por-
tar l’orquestra i pel que valia la 
composició de la sardana». 

Des de llavors, la peça no només 
és interpretada per la cobla Tres 
Vents, sinó que forma part del re-
pertori habitual de la Cobla Con-
temporània de Barcelona. Preci-
sament la Contemporània l’ha in-
clòs al CD Contemporanis 9, que 
s’editarà aquest any. n

EDGAR TARRÉS FALCÓ. PROFESSOR DE BENESTAR I FELICITAT A LA UDGENTREVISTA

Xevi Bonell l ROSES  

E
l  rosinc Edagar Tarrés és 
professor de la Universitat 
de Girona, on imparteix l’as-

signatura de Benestar i Felicitat al 
4t curs de Turisme, Publicitat i Re-
lacions Publiques. A més, habitu-
alment es dedica a fer sessions de 
meditació. A partir del segon dia 
de confinament, va decidir con-
tinuar oferint aquestes sessions 
a través del Facebook i de l’Insta-
gram (@edgartarresfalco): «Volia 
oferir aquesta possibilitat per si 
algú volia seguir les classes».

Les sessions solen tenir una du-
rada de 30 minuts. Comencen 
amb una petita xerrada al voltant 
del món de la meditació i els seus 
beneficis, i després la pràctica sol 
durar entre 20-25 minuts. Estan 
obertes a tothom, i segons Tarrés 
són «aptes per a tothom, encara 
que sigui la primera vegada que 
mediten». A més, encara que no 
es pugui accedir a la classe en di-
recte, aquesta queda penjada a la 
seva pàgina web.

El rosinc realitza gairebé cada nit sessions obertes en directe a les seves xarxes socials

Meditació de confinament

EN DIRECTE. Edgar Tarrés en una de les seves sessions HORA NOVA

ESPAI PERSONAL. «A mesura que 
hem anat fent classes la gent es va 
obrint de mica en mica i comen-
çar a explicar com viu el confina-
ment. Hi ha gent que ho està pas-
sant molt malament: «Alguns em 

comenten que esperen aquest 
moment per relaxar-se, perquè 
durant el dia no poden. Això em 
preocupa», explica Tarrés. Des 
de l’inici del confinament ja ha 
efectuat més de 40 sessions i el 

feedback que rep ara dels partici-
pants habituals és molt més posi-
tiu: «La gent em comenta els can-
vis interns que això provoca, com 
veu les coses diferents, el benefici 
de fer-les».  n

Curs en línia per 
dissenyar la teva 
vida

nnEl curs és una adaptació en línia 
de les classes que imparteix a la 
Universitat de Girona. El materi-
al inclou vídeos, exercicis diaris i 
una meditació setmanal relacio-
nada amb cadascun dels temes. 
Aquest curs vol tombar la vida 
cap a millor buscant el benestar 
i la felicitat. Té una durada de 8 
setmanes. n

jaume
Resaltado



HORA NOVA 2.558  n 5 de maig de 202036 Concurs

NOM: Laura Carrillo Giménez 
EDAT: 5 anys
POBLACIÓ:  Roses

CENTRE:
Jaume Vicens Vives (Roses)
CURS: P5

NOM: Ariadna Cruz Delgado
EDAT: 7 anys
POBLACIÓ:  Figueres 

CENTRE: La Salle 
CURS: 2n de primària

NOM: Aina Tubert Ponsí
EDAT: 5 anys
POBLACIÓ:  Borrassà 

CENTRE:
Escola Sant Andreu de Borrassà  
CURS: P4

Creativitat en temps de Covid 
Selecció dels dibuixos i manualitats del concurs organitzat per HORA NOVA
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